
معاون دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش با 
بیان اینکه به وزارت آموزش و پرورش اجازه داده 
شد حسب نیازها و تقاضای اجتماعی جدید و با 
رعایت اصل تنوع بخشی به زبان های خارجی غیر 
از زبان انگلیسی، نسبت به آموزش سایر زبان های 
خارجی اقدام کند، گفت: مقرر شده در مناطقی 
که ســازوکارهای لازم بدین منظور وجود ندارد، 
دانش آموزان زبان مربوط را در کانون زبان ایران و 

سایر موسسات آموزشی بگذرانند.
موسی الرضا کفاش در گفت وگو با ایسنا، با بیان 
اینکه طبق مصوبه ســال ۱۳۸۱ شــورای عالی 
آموزش و پــرورش، به منظور توســعه آموزش 
زبان های خارجی غیر از زبان انگلیسی، آموزش 
زبان های آلمانی، فرانسوی، ایتالیایی، اسپانیایی 
و روسی در دستور کار قرار گرفت گفت: براساس 
این مصوبه وزارت آموزش و پرورش در مناطقی 
که امکان تشکیل کلاس برای زبان های مذکور را 
دارد می تواند نسبت به تشکیل کلاس و برگزاری 

امتحان این دروس اقدام کند.
وی با بیان اینکه امتحانــات دروس مذکور طبق 

ضوابط و مقررات توسط وزارت آموزش و پرورش 
انجام می شــود افزود: در ســال ۱۴۰۲ شورای 
عالی آموزش و پــرورش موضوع مــاده واحده 
آموزش زبان هــای خارجی را اصــلاح کرد و به 
وزارت آموزش و پرورش اجازه داد حسب نیازها 
و تقاضای اجتماعی جدید و با رعایت اصل تنوع 
بخشــی به زبان های خارجی عــلاوه بر آموزش 
زبان انگلیسی، برای آموزش زبان عربی، فرانسه، 
آلمانی، ایتالیایی، روسی، اسپانیولی و چینی نیز 

اقدام کند.
معاون دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش با 
بیان اینکه بر اساس این مصوبه، آموزش و پرورش 
موظف است برنامه درســی زبان های خارجی را 
به تصویب شورای عالی برســاند گفت: بنابراین 
باید مواد و منابع آموزشــی، تربیتــی مبتنی بر 
برنامه درسی زبان های خارجی با مشارکت سایر 
بخش های دولتی و غیردولتی تدوین، متناسب 

سازی و معرفی شود.
وی با بیان اینکه در مناطقی که سازوکارهای لازم 
برای دانش آموزان متقاضی یادگیری و ارزشیابی 

زبان هــای خارجی غیر از زبان انگلیســی وجود 
ندارد، دانش آموزان می توانند آمــوزش زبان را 
در کانون زبان ایران و ســایر موسسات آموزشی 
تخصصی که مورد تایید آموزش و پرورش است 
فراگیرند افزود: ایــن مصوبه شــورای عالی در 
راستای ایجاد تســهیلات برای دانش آموزان و 
شکستن انحصار اســت که در سند تحول به آن 
اشاره شده و برای اجرایی شدن آن نیازمند آماده 

بودن امکانات لازم است.
کفاش با بیان اینکه تکلیفی در این باره به سازمان 
پژوهش و برنامه ریزی داده شده است اظهار کرد: 
مقرر شده این سازمان با بررسی جامع و کامل از 
وضعیت آموزش زبان انگلیسی، با پیشنهادهای 
کیفی، در جهت بهبود آموزش زبان انگلیســی، 
نتایج را به شــورای عالی آمــوزش و پررش ارائه 
کند تا کمبودها شناســایی و در جهت اصلاح و 
رفع آن گام برداشته شود زیرا نقدی که وارد شده 
این است که آموزش زبان انگلیسی کیفیت لازم 
را ندارد و دانش آموز خروجی مطلوب را کســب 

نمی کند.

مدیرعامل ســازمان بنادر گفــت: رئیس جمهوری به 
وزارت راه ماموریت داد با به کارگیری مشاوران داخلی و 
بین المللی طرح جامع توسعه دریامحور با اولویت سواحل 

مکران را تهیه و تکالیف هر دستگاه را مشخص کند.
به گزارش مهر، علی اکبر صفایی، مدیرعامل سازمان بنادر 
و دریانوردی در گفت وگویی، دستورات رئیس جمهور در 
دومین جلسه بررسی و تحلیل طرح های توسعه دریامحور 
با تأکید بر منطقه ساحلی مکران را بسیار امیدوارکننده 
و نویدبخش توصیف کرد و افزود: در این جلسه رئیس 
جمهوری به وزارت راه و شهرسازی مأموریت داد سریعاً 
با به کارگیری مشــاور داخلی و بین المللی طرح جامع 
توســعه دریامحور با اولویت ســواحل مکران را تهیه و 
تکالیف و وظایف دســتگاه های اجرایی در این زمینه را 
مشخص کند. وی با بیان اینکه باید این خبر خوش را به 
مردم بدهیم که رئیس جمهور و معاون اول وی، انرژی 
و انگیزه بســیاری دارند تا در حوزه توسعه دریامحور به 
ویژه توسعه سواحل مکران اتفاق ارزشمندی برای کشور 
رخ دهد، گفت: طی هفته جاری و هفته گذشته، رئیس 
جمهور وقت اختصاصی گذاشت تا مسیر مشخص شود؛ 
مسئله ای که بسیار حائز اهمیت و خوشحال کننده است.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی در خصوص چهار 
دستور مهم رئیس جمهور برای آماده سازی زمینه های 
لازم جهت توسعه سواحل مکران، عنوان کرد: مباحث 
مطرح شــده علاوه بر اینکه کاملًا بر سیاست های کلی 
توسعه دریامحور که از سوی مقام معظم رهبری ابلاغ 
شده است، منطبق بود با برنامه هفتم توسعه نیز تطبیق 
کامل داشت. رئیس جمهور و معاون اول به دنبال اجرایی 

شدن مسائل هستند و با دیدگاه بلندمدت و توسعه واقعی 
به موضوع نگاه می کنند. صفایی با اشاره به اینکه پس از 
دو جلســه طولانی و تفصیلی در این خصوص، رئیس 
جمهور جمع بندی کاملاً مناسبی داشتند، عنوان کرد: در 
نهایت دستگاه های اجرایی مکلف شدند، فعالیت هایی که 
موجب اشتغالزایی و تولید در منطقه می شود را به سرعت 
در دستور کار قرار دهند. به گفته مدیرعامل سازمان بنادر 
و دریانوردی، عبدالعلی زاده به عنوان نماینده ویژه جهت 
هماهنگی های بین دستگاهی از سوی رئیس جمهور 
تعیین شده تا آنچه در صحنه طراحی انجام می شود در 

صحنه عمل نیز محقق شود.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی با بیان اینکه دیگر 
مسئله مهم، تصمیم گیری در خصوص طرح های مختلف 
دستگاه های اجرایی بود، خاطرنشــان کرد: با توجه به 
طرح های جامع توسعه دریامحور و طرح های مدیریتی 
مناطق ساحلی که از سوی وزارت راه و شهرسازی مدنظر 
قرار گرفته، جمع بندی بر این شد تا این وزارتخانه هرچه 
سریع تر با استفاده از توان مشاوران داخلی و بین المللی 
طرح جامع توسعه دریامحور با اولویت توسعه سواحل 
مکران را تهیه کند و دستگاه های اجرایی مختلف، حول 
این طرح جامع، فعالیت کنند تا علاوه بر حفظ محیط 
زیســت دریایی، بتوانیم زمینه ســاز توسعه اشتغال و 
فعالیت های اقتصادی با نگاه بلندمدت که از سوی رئیس 

جمهور مدنظر قرار گرفته است، شویم.
صفایی در مورد اهمیت سواحل مکران، خاطرنشان کرد: 
سواحل مکران یک نگین ارزشمند و فرصتی بکر و حیاتی 
برای جمهوری اسلامی ایران است تا در این منطقه تمدن 

سازی داشته باشیم و اگر بتوانیم طرح جامع را به درستی 
محقق سازیم و پروژه های بزرگی که تاکنون طراحی شده 
است را اجرایی کنیم به طور حتم شاهد توفیقات بسیار 

زیادی خواهیم بود.
وی افزود: در این راستا می توان به پروژه های زیربنایی 
مشخص در حوزه ریل، جاده، بندر بزرگ مکران برخی 
شهرهای جدید از جمله شهر جدید تیس و شهر مکران 

که طراحی آنها انجام شده است، اشاره کرد.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی با تاکید بر اینکه 
دولت منتظر نمی ماند تا طرح های جامع نهایی شــود 
و پروژه های تعریف شــده را محقق خواهد ســاخت، 
اظهار کرد: دولت با مشارکت بخش خصوصی در حوزه 
پروژه های تعریف شده اقدام می کند و در این جلسه تاکید 
شد تا مقوله انرژی های نوین با مشارکت بخش خصوصی و 

وزارت نیرو، مدنظر قرار گیرد.
صفایی با اشاره به اینکه همزمان با طرح توسعه دریامحور 
با اولویت سواحل مکران، پروژه های مختلف تعریف شده 
می تواند منطقه را متحول کنــد، گفت: این موضوع در 
دســتور کار قرار دارد و دستگاه های اجرایی در راستای 
تحقق توسعه دریامحور باید متوازن و هماهنگ عمل 
کنند و باید بدانیم که طرح جامع توســعه دریامحور با 
اولویت سواحل مکران می تواند پیوندهای دستگاه های 
مختلف را تقویت و مسیر صحیح را مشخص کند و شاهد 
ایجاد قطب های اقتصادی، فعالیت های اشتغال آفرین 
و ایجاد جمعیت متمرکز در منطقه باشــیم؛ مسئله ای 
که امیدواریم با نگاه و تلاش مضاعف دولت و همکاری 

کشورهای همسایه، محقق شود.

کیفیت نامطلوب آموزش زبان انگلیسی در مدارس

طرح جامع توسعه دریامحور با اولویت سواحل مکران تهیه می شود
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براساس اعلام هیئت وزیران؛

رئیس صندوق توســعه ملی گفت: به دنبال 
افزایش تأمین مالی برای پروژه ها هســتیم. 
به گزارش مهــر مهدی غضنفــری رئیس 
صندوق توسعه ملی در مراسم امضای تفاهم 
نامه همکاری بانک مرکزی با صندوق توسعه 
ملی گفت: به دنبال افزایش تأمین مالی برای 
پروژه ها هستیم که با امضای این تفاهم نامه 
این کار سرعت خواهد گرفت. وی ادامه داد: 
به طور ســنتی متقاضیان به بانک مراجعه و 
وام می گرفتند که با امضــای این تفاهم نامه 
شــرایط تغییر خواهد کرد. وی خاطر نشان 
کرد: وقتی صندوق آمد، صنــدوق پول را به 
بانک می داد و بانک آن به مشــتری پرداخت 
می کرد در صورتی که این منابع قبلاً محدود به 
منابع صندوق توسعه بود. در این شرایط اوراق 

مرابحه آمد تا مشکل محدودیت... 

واردات بنزین سوپر 
آزاد شد

زیاندهی ۸۱ هزار میلیارد 
تومانی ۱۳۴ شرکت دولتی

پروازهای خارجی 
به حالت عادی برگشت

کاهش ناترازی انرژی با 
ساخت نیروگاه تجدیدپذیر
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۴

استفاده از ظرفیت 
بانوان در مشاغل خلاق 

و دانش بنیان

20 هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر با تامین مالی خارجی ساخته می شود

تسهیل شرایط پرداخت وام به تولید 
صفحه2

صفحه۳

تحقق  رشد ٨  درصدی  اقتصاد
درآمد   ارزی   باید   به ١۵ میلیارد   دلار   برسد

مشــاور امور بانوان معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهــور در بازدید از پارک علم 
و فناوری اراک بر اهمیت نقش بانوان در حوزه های 
علم و فناوری و استفاده از ظرفیت بانوان در مشاغل 
خلاق، نوآور و دانش بنیان تاکیدکرد. به گزارش مرکز 
ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، نخستین سفر 
استانی جدا، مشاور امور بانوان معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با هدف شناسایی 
ظرفیت ها، پتانسیل و تقویت اقتصاد دانش  بنیان به 
منظور افزایش مشارکت حضور بانوان در زیست بوم 
نوآوری و فناوری کشور به استان مرکزی انجام  شد. 
این سفر با برگزاری نشست های هم افزایی، بازدیداز 
شــرکت های دانش بنیان و خلاق مستقر در پارک 
علم و فناوری و بررسی ظرفیت های اقتصادی استان 
همراه بود. در این بازدید، جدا بر اهمیت نقش بانوان 
در حوزه های علم و فناوری تأکید کرد و افزود: باید از 
ظرفیت بانوان در مشاغل خلاق، نوآور و دانش بنیان 
بیشتر استفاده شود. در جلسه ای که در بنیاد نخبگان 
استان مرکزی با حضور هیأت بانوان اندیشه ورز استان 
برگزار شد، چالش ها، موانع و موارد مربوط به اشتغال 
و کسب و کار بانوان از بعد نوآوری و فناوری مطرح 
شد. مشــاور امور بانوان معاون علمی در این جلسه 
تصریح کرد: یکی از اهدافی که می توان پیگیری کرد 
توسعه و ارتقاء منابع انسانی و به  کارگیری نخبگان 
در حوزه های مختلف علم و فناوری اســت. وی به 
ظرفیت های قانونی موجود از جمله ماده ۱۱ قانون 
جهش تولید دانش بنیان، اشــاره کرد و گفت: این 
قانون به صنایع امکان می دهد از اعتبارات مالیاتی 
برای ســرمایه گذاری و اجرای پروژه های تحقیق 
و توسعه اســتفاده کنند. جدا همچنین بر ضرورت 
بهره گیری از فرصت های موجود در زمینه صنایع 

دستی، گردشگری و صنعت...

نوبت اول
آگهي فراخوان جهت پیش ارزیابي

به منظور تأمين منابع مالي، احداث، تملك، و بهره  برداري تأمين آب شرب با ظرفيت۱0000 مترمكعب در 
شبانه روز و دفع پساب در قالب قراردادي BOO آب شيرين كن بندرلنگه

شركت آب و فاضلاب استان هرمزگان به عنوان دستگاه مناقصه گزار در نظر دارد  مناقصه مشروحه ذيل را در قالب خريد تضميني 
آب  بر اساس ماده 20 الحاق برخي مواد به قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي دولت ) 2 ( از طريق رقابت عمومي و با رعايت قوانين , 
مقررات وآيين نامه هاي اجرايي مربوطه را از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت برگزار و به سرمايه گذار واجد شرايط واگذار 
نمايد . كليه مراحل برگزاري مناقصه از دريافت اسناد ارزيابي كيفي مناقصه تا ارائه مدارك و مستندات مناقصه گران و بازگشايي 
پاكت ها از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir    انجام خواهد شد و لازم است 
مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي , مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي امضاي الكترونيكي را جهت شركت 

در مناقصه محقق سازند 
• شرح مختصري از پروژه:

•  شرح عمليات پروژه: طرح احداث تاسيسات نمك زدايي تأمين آب شرب با ظرفيت ۱0000  مترمكعب در شبانه روز در قالب قراردادي 
BOO  جهت مجتمع بندرلنگه در شهرستان بندر لنگه  استان هرمزگان

• برآورد اوليه سرمايه گذاري : 5,2۸2,۴5۸,000,000 ريال
• دوره احداث: ۱2 ماه

• دوره بهره برداري تجاري: ۱5 سال
• نكته : مجموع طول دوره احداث و بهره برداري ثابت بوده و بنابرايــن در صورت تأخير در دوره احداث , از طول دوره بهره برداري 

كاسته خواهد شد .
• سرمايه پذير و دستگاه مناقصه گزار: شركت آب و فاضلاب هرمزگان

• مناقصه گر : سرمايه گذار حقوقي يا حقيقي
• ظرفيت توليد: ۱0000 متر مكعب در شباشه روز . 

ب – شرايط سرمايه گذار: رتبه ۴ صلاحيت بهره برداري در رسته نمك زدايي باشد و بيش از ۳ كار در دست احداث در اين حوزه نداشته 
باشد. امكان تامين منابع مالي و سرمايه مورد نياز و داشتن سابقه مديريتي، اجرايي و بهره برداري پروژه هاي مشابه.  

مبلغ خريد اسناد : مبلغ 5,000,000 ريال به شماره حساب سپهر 0۱029۳۴99000۳ بانك صادرات شعبه گلشهر جهت فروش اسناد 
ارزيابي كيفي .

مهلت زماني دريافت اسناد ارزيابي كيفي از سايت : از ساعت ۱5 مورخ ۱۴0۳,0۸,2۳ لغايت ۱۴0۳,09,0۳ تا ساعت ۱5
مهلت زماني ارائه پيشنهاد : ساعت ۱5مورخ ۱۴0۳,09,20

زمان بازگشايي پاكت ها :  ساعت ۱0  مورخ۱۴0۳,09,2۱
محل بازگشايي : سالن كنفرانس شركت آب و فاضلاب استان هرمزگان و حضور يك نفر نماينده از طرف هر يك از پيشنهاد دهندگان 
در جلسه بازگشايي پيشنهادها آزاد است . پس از ارزيابي كيفي و توان اجراي كار ، از مناقصه گراني كه امتياز لازم را كسب كرده باشند 

براي ارئه پيشنهاد فني و مالي دعوت به عمل خواهد آمد.
امتياز كيفي لازم :  احراز حداقل امتياز لازم )70 درصد( مي باشد .

پيشنهاد دهندگان موظف مي باشند ، اسناد ارزيابي توان اجراي كار را از  ســامانه تداركات الكترونيكي دولت ) ستاد ( به آدرس 
www.setadiran.ir دريافت و با توجه به مندرجات اسناد مربوطه  مدارك لازم شامل پاكت ارزيابي كيفي و مدارك و مستندات 

خواسته شده را تهيه و به صورت فايلهاي pdf در سامانه فوق درج نمايند.
ساير جزئيات و شرايط در اسناد ارزيابي كيفي مناقصه درج شده است .

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مربوطه  آدرس : بندرعباس    - بلوار ناصر - جنب 
بيمارستان شريعتي – شركت آب و فاضلاب استان هرمزگان   ) امور قراردادها (   تلفن ۸7-۸6-۳۳۳505۸2 سايت اينترنتي شركت 
آب و فاضلاب استان هرمزگان به نشاني: WWW.Abfa Hormozgan.com   اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت 

در سامانه : مركز تماس تهران :27۳۱۳۱۳۱  دفتر ثبت نام : ۸۸9697۳7 و ۸5۱9۳76۸.    
روابط عمومي و آموزش همگاني

شناسه آگهی۱۸25۱6۱



اقتصاد2
ایران

پروازهای خارجــی به حالت 
عادی برگشت

مدیرعامل شرکت شــهر فرودگاهی امام خمینی 
)ره( با بیان اینکه برای انجــام پروازهای خارجی 
هیچ محدودیتی نداریم، گفت: تمام ایرلاین های 
خارجی به جــز لوفت هانزا و اتریش ایــر به ایران 
بازگشتند. سعید چلندری درباره آخرین وضعیت 
پروازهای فرودگاه بین المللی فرودگاه امام خمینی 
)ره( اظهار داشت: تمام شــرکت های هواپیمای 
خارجی به غیر از لوفت هانــزا و اتریش پروازهای 
خود را به ایران از سر گرفتند و پروازهای فرودگاه 
امام به روال عادی برگشته  است. وی با بیان اینکه 
پروازهای ایرلاین های منطقه که بیشترین پروازهای 
این فــرودگاه متوجه این شــرکت ها بود از جمله 
ایرلاین های ترکیه،  امارات و قطر به صورت عادی در 
حال انجام است، گفت: تمام ایرلاین های منطقه به 
برنامه پروازی ایران برگشته اند البته باید توجه داشت 
که در ایام غیر پیک سفر و پروازهای خارجی قرار 
داریم و به همین دلیل تعداد پروازها از روزهای اوج 
سفرهای هوایی کمتر است. در لوسیزن نمی توان 
انتظار داشت که تعداد پروازهای خارجی به یکباره 
افزایش پیدا کند. مدیرعامل شرکت شهر فرودگاهی 
امام خمینی )ره( ادامه داد: ایرلاین های روســیه 
و چین هم به حالت عادی برگشــته اند و تنها دو 
ایرلاین  خارجی ذکر شده برنامه پروازی خود را از 
ســر نگرفته اند که البته این دو شرکت، پروازهای 
خود را به سایر مناطق هم لغو کرده اند و لغو پروازی 
آنها تنها متوجه ایران نمی شود. چلندری با تاکید 
بر اینکه هیچ محدودیت پــروازی در فرودگاه امام 
و سطح کشــور وجود ندارد و اعمال نشده، گفت: 
هیچ محدودیتی برای نشست و برخاست پروازهای 
خارجی نداریم و برقــراری پروازهای خارجی به 
حالت عادی برگشته است. وی افزود: در حال انجام 
علمیات فنی و تعمیرات و باند اصلی فرودگاه هستیم 
و روکش آسفالت باند اصلی در حال انجام است و 
نشست و برخاست پروازها در باند موازی در حال 
انجام است و به همین دلیل ایرلاین ها تمایل دارند 
که پروازها در طول ســاعات روز انجام شود و این 
خواسته شرکت های هواپیمایی دلیل امنیتی ندارد.  

گاز صنایع فــولادی ۲۰ تا ۵۰ 
درصد قطع شد

یک عضو انجمــن صنایع فولاد بــا اعلام "هنوز 
ابلاغیه ای از ســوی شــرکت برق بــرای اعمال 
محدودیت برق واحدهای فولادی ابلاغ نشــده 
است."، گفت: البته محدودیت ۲۰ تا ۵۰ درصدی 
گاز صنایع فولادی از نیمه مهر ماه آغاز شده است.

وحید یعقوبی با ابراز اینکه "هنوز ابلاغیه ای از سوی 
شرکت برق برای اعمال محدودیت برق واحدهای 
فولادی ابلاغ نشده است."، گفت: البته متأسفانه از 
یک ماه گذشته محدودیت گازی در صنایع فولادی 
به وجود آمده است. درحالی که سالهای گذشته 
محدودیت گاز در اواسط آذرماه اعمال می شد، اما 
سال گذشته محدودیت گاز صنایع فولادی از اواخر 

آبان ماه و امسال از نیمه مهرماه آغاز شده است.
وی با اعلام اینکه محدودیت گاز صنایع فولادی 
از ۲۰ درصد شروع شــده و در برخی از واحدها به 
۵۰ درصد رسیده است تصریح کرد: به عنوان نمونه 
در واحدهای آهن اسفنجی محدودیت گاز به ۵۰ 
درصد رسیده است که همین موضوع اثر کاهش 

۵۰درصدی تولید را هم به وجود آورده است.
معاون اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد با تأکید 
بر اینکه بیش از 7۰ درصد زنجیــره فولاد در آهن 
اسفنجی انجام می شود، گفت: افت تولید در بخش 
آهن اسفنجی تأثیر قابل توجهی بر تولید فولاد کشور 
خواهد گذاشــت. یعقوبی در ادامه با اظهار اینکه 
"محدودیت انرژی صنایع فولادی در طول سه سال 
و نیم گذشته یعنی 14۰۰ تا شش ماه 14۰3 فقط 
ارزش تولید ازدست رفته صنایع فولادی را به 31۰ 
هزار میلیارد تومان رسانده است." گفت: این حجم 
محدودیت انرژی درحالی در صنایع فولادی اتفاق 
افتاده است که ما فقط ۵ درصد گاز کشور و 7 درصد 
برق کشور را مورد استفاده قرار می دهیم اما در زمان 
اوج مصرف انرژی ما باید با محدودیت ۵۰درصدی 
استفاده از انرژی ها برخوردار شویم. وی به تشکیل 
کارگروه برای اعمال محدودیت هــای انرژی در 
صنایع آن هم در سال 14۰1 اشاره کرد و گفت: 
در آن سال با حضور تشکلهای مختلف صنعتی و 
بررسی نظرات آنها محدودیتهای انرژی اعمال شد 
و هیچ صنعتی با ضرر و زیان چندانی روبه رو نشد 
به عنوان نمونه یک واحد تولیدی که تأثیر زیادی 
در آن صنایع داشت از محدودیت کمتری برخوردار 
شده بود و محدودیت در سایر صنایع توزیع شده 
بود اما متأسفانه در سال جاری هیچ همفکری ای 
با صنایع نمی شود و آنها یک مرتبه با تصمیماتی 
مبنی بر محدودیت انرژی روبه رو هستند که این 

موضوع باید مورد توجه مسئولین قرار گیرد.

خبر

رئیس صندوق توسعه ملی 
گفت: به دنبــال افزایش 
تأمین مالی برای پروژه ها 
هســتیم. به گزارش مهر 
مهدی غضنفــری رئیس 
صندوق توســعه ملی در مراسم امضای تفاهم نامه 
همکاری بانک مرکزی با صندوق توسعه ملی گفت: 
به دنبال افزایش تأمین مالی برای پروژه ها هستیم 
که با امضای این تفاهم نامه این کار سرعت خواهد 

گرفت.
وی ادامــه داد: به طور ســنتی متقاضیان به بانک 
مراجعه و وام می گرفتند که بــا امضای این تفاهم 
نامه شرایط تغییر خواهد کرد. وی خاطر نشان کرد: 
وقتی صندوق آمد، صندوق پول را به بانک می داد 
و بانک آن به مشتری پرداخت می کرد در صورتی 
که این منابع قبلًا محدود به منابع صندوق توسعه 
بود. در این شــرایط اوراق مرابحه آمد تا مشــکل 

محدودیت منابع صندوق را بر طرف کند.
غضنفری تصریح کرد: در این شرایط اشخاص دیگر و 
متعهد پذیره نویسی نیز می توانستند اقدام به خرید 
این اوراق کنند و بازیگران تأمین مالی افزایش یافت 
و عملًا ریسک عدم بازپرداخت کاهش یافت. بانک 
عامل در این شرایط همان نقش واسطه گری را مانند 
گذشته ایفا خواهد کرد. که با توجه به نقش و حضور 
بانک مرکزی ریسک را در مجموع کاهش می دهد.

این مقام مسئول خاطرنشان کرد: تنها نگرانی که 
شاید بخش خصوصی داشته باشــد این است که 
صندوق باید بازگشــت اوراقی که به صورت ارزی 
خریداری شده به صورت ارزی تسویه شود تضمین 
کند. این تفاهم نامه ابزاری مالی و حرکتی به سمت 
ابزار نوین برای رســیدن به رشد ۸ درصد است که 
تنها از طریق تأمین منابع از بانک ها ممکن نیست. 
برای شروع فولاد و هلدینگ خلیج فارس هر کدام 
۲۰۰ میلیون یورو از این طریق تأمین مالی خواهند 

کرد. رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی گفت: 
دولت تلاش دارد با هدف کاهــش ناترازی انرژی، 
ســاخت ۲۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر را با 

جذب سرمایه گذاری خارجی عملیاتی کند.
»مهدی غضنفری« افــزود: در هیات عامل صندوق 
توســعه ملی اعطای 7.۵ میلیارد دلار تسهیلات به 
نیروگاه های حرارتی، فســیلی و ســیکل ترکیبی 
مصصوب شد. وی ادامه داد: همچنین مصوب شد تا 
۵.۵ میلیارد دلار تسهیلات به نیروگاه های تجدیدپذیر 
به ویژه نیروگاه های خورشیدی داده شود که بخشی از 
این پروژه ها مشخص شده است. رئیس هیات عامل 
صندوق توسعه ملی خاطرنشــان کرد: به جز مسیر 
تامین مالی از طریق صندوق توسعه ملی برای توسعه 
تجدیدپذیرها، از مسیر تامین مالی خارجی هم دولت 

در حال تلاش است.
غضنفری گفت: بر این اســاس، ســاخت 1۰ هزار 
مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر در گام نخســت و 1۰ 
هزار مگاوات دیگــر در گام بعدی در دســتور کار 

قرار خواهــد گرفت. وی اضافه کــرد: این ۲۰ هزار 
مگاوات، غیر از طرح هایی است که صندوق در حال 
پشتیبانی مالی آنهاست. رئیس هیات عامل صندوق 
توسعه ملی افزود: بر این اساس به زودی طرح های 
زیادی هم با تامین مالی توسط صندوق توسعه ملی 
و هم با جذب ســرمایه گــذاری خارجی در زمینه 

احداث نیروگاه تجدیدپذیر خواهیم داشت.
غضنفری ابراز امیدواری کرد: با عملیاتی شدن این 
طرح ها ناترازی برق در کشور به تدریج رفع شود. وی 
همچنین از آمادگی کامل برای کمک به سایر بخش 
های ناتراز خبر داد و گفت: صندوق توســعه ملی 
کاملا آمادگی دارد در حوزه هایی همچون نفت، گاز 
و نیروگاه ها که ناتراز هستند و بتوانند بازگشت ارزی 
داشته باشند، هم در آنها مشارکت داشته باشد، هم 

سرمایه گذاری کرده و هم تسهیلات بدهد.
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی با اشاره به 
امضای تفاهم نامه جامع همکاری بانک مرکزی و 
صندوق توســعه ملی با هدف ایجاد و توسعه انواع 

ابزارهای تامین مالی ارزی، افزود: کار این ابزار آن 
است که دامنه تامین مالی ارزی را گسترش دهد و 

منابع بیشتری به حوزه تولید تزریق شود.
به گزارش ایرنا، همکاری در طراحی، ایجاد و توسعه انواع 
ابزارهای تأمین مالی ارزی و همکاری در زمینه تأمین 
مالی ارزی از طریق انواع اوراق صکوک ارزی برای تأمین 
مالی پروژه های تولیدی صادرات محور و ارزآور کشور، 
از مهمترین محورهای تفاهم نامه جامع همکاری میان 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و صندوق توسعه 
ملی است که روز گذشته به امضای »محمدرضا فرزین« 
رئیس کل بانک مرکزی و مهدی غضنفری رئیس هیات 

عامل صندوق توسعه ملی رسید.
به گزارش ایرنا، پیشــتر معاون فنی و مهندســی 
سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران 
)ساتبا( گفت: با امضای تفاهم نامه با وزیر انرژی چین 
و توافق های انجام شده با چندین شرکت بزرگ این 
کشــور، امکان حضور آنان برای همکاری با ایران 
در زمینه تامین منابع مالی و ساخت نیروگاه های 

تجدیدپذیر ایران فراهم شده است.
»علیرضا پرنده مطلق« خاطرنشــان کرد: امضای 
قرارداد ساخت نیروگاه 1۰۰ مگاواتی بادی توسط 
مپنا با همکاری یکی از شــرکت های چینی و نیز 
امضای تفاهم نامه ساتبا با یک شرکت چینی برای 
همکاری مشــترک در بخش خدمات انرژی های 
تجدیدپذیر برای تحقق موضوعاتی همچون انتقال 
تکنولوژی و آموزش از دستاوردهای سفر وزیر نیرو 

به چین بوده است.
پرنده مطلق با تاکید بر اینکه برای ایجاد تحول در 
بخش انرژی های تجدیدپذیر باید از مسیرهای تازه 
عبور کرد، گفت: امید است با اقدام ها و رایزنی های 
انجام شده امکان اســتفاده از توان مالی و اجرایی 
شــرکت های چینی مورد مذاکره با هدف احداث 
پنج هزار مگاوات در بازه زمانی کوتــاه و تا قبل از 
پیک )اوج( برق ســال آینده به وجود آمده و بتوان 
بیشترین ظرفیت قابل دستیابی برق تجدیدپذیر را 

در سال آتی داشته باشیم.

۲۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر با تامین مالی خارجی ساخته می شود

تسهیل شرایط پرداخت وام به تولید 

براساس اعلام هیئت وزیران؛
واردات بنزین سوپر آزاد شد

هیئت وزیران، واردات بنزین سوپر را آزاد اعلام 
کرد. بر اســاس مصوبه هیئت وزیران، واردات 
بنزین سوپر آزاد شد. طبق ماده ۹ مصوبه هیئت 
وزیران، واردات و توزیع بنزین ویژه )ســوپر( 
توسط اشخاص حقوقی دارای مجوز از وزارت 
نفت با قیمت غیریارانــه  ای به صورت مجزا از 
زیرساخت های توزیع ســوخت یارانه ای، با 

رعایت قوانین و مقررات مجاز است.
کرامت ویس کرمی مدیر عامل شــرکت ملی 
پخش فراورده های نفتی هفته گذشته از توزیع 
روزانه 3۰۰ هزار لیتر بنزین ســوپر در تهران 
خبر داده بود. به گفته وی؛ هفته گذشته توزیع 
بنزین سوپر در تهران آغاز شده و بنا بر این است 
توزیع را اســتمرار دهیم و روزانه حدود 3۰۰ 
هزار لیتر بنزین در پایتخت توزیع شود، یعنی 
1۰ محموله در جایگاه هــای منتخب تهران 

عرضه خواهیم کرد.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فراورده های نفتی 
خاطرنشان کرده بود: فعلا تصمیم بر این است 
که توزیع بنزین سوپر در تهران استمرار داشته 
باشد و اگر شرایط ایجاد شد و توانستیم افزایش 
تولید دهیم در دیگر شهرها هم توزیع خواهد 
شد. مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی خاطرنشــان کرد: ما امکان تولید بنزین 
سوپر به میزان بالاتر را داریم اما هدف این است 

که این بنزین فعلا در کلانشهر توزیع شود.
وی تاکید کرد: اگر بخواهیم تولید بنزین سوپر 
را بالا ببریم تولید بنزین یورو کاهش می یابد در 
کل حجم بنزین تولیدی کم می شــود، ضمن 
اینکه تقاضای بنزین معمولی زیاد اســت و ما 
باید پاسخگو باشیم باتوجه به محدودیتی که 
داریم و همچنین حجم بــالای تقاضا امکان 

تولید بنزین سوپر در احجام زیاد را نداریم.

زیاندهــی ۸۱ هــزار میلیارد 
تومانی ۱۳۴ شرکت دولتی 

با توجه به گزارش دیوان محاسبات کشور، در 
حالی که براســاس قانون بودجه سال 14۰۲ 
مقرر بوده است که 17 شرکت دولتی در سقف 
1۰ هزار میلیارد تومان زیان ده باشــند که در 
عملکرد این ســال در نهایت 134 شرکت در 
حدود ۸1 هزار میلیارد تومان دچار زیان شدند.

به گزارش تســنیم، با توجه به گزارش تفریغ 
بودجه ســال 14۰۲ کل کشــور که از سوی 
دیوان محاسبات کشور در صحن مجلس ارائه 
شده است، مقرر بود که تنها 17 شرکت دولتی 
آن هم در سقف 1۰ هزار میلیارد تومانی دچار 
زیان دهی باشند. این در حالی است که با توجه 
به عملکرد رخ داده در سال 14۰۲، در نهایت 
134 شرکت دولتی دچار زیان دهی شده اند. 
ضمن اینکه زیان دهی شرکت ها حدود ۸ برابر 
سقف تعیین شده بوده است. بر اساس اعداد و 
ارقام این گزارش زیان شرکت های دولتی برابر 

۸1 هزار میلیارد تومان بوده است.
این مســئله ای اســت که مورد تذکر رئیس 
مجلس نیز قــرار گرفت و مقرر شــد دیوان 
محاسبات کشور در یک جلسه غیر علنی نحوه 
برخوردهای پسینی خود را موارد نقض قانون 
بودجه را ارائه دهد. همچنین در این جلسه بر 
ضرورت برخورد قاطع با مدیران دولتی که در 
نقض قانون بودجه دخیل بودند و اجرای احکام 

انفصال از خدمات دولتی برای آنها تاکید شد.
لازم به ذکر اســت، در ماه های اخیر بارها به 
موضــوع زیان دهــی شــرکت های دولتی 
اشــاره شــد. یکی از مهم ترین راهکارهایی 
کــه در ایــن خصــوص ارائه شــده اســت 
اجــرای پیمان هــای مدیریــت اســت که 
از طریق آنهــا مالکیت همچنــان در اختیار 
 دولت باقی می مانــد اما مدیریــت به دولت

 واگذار می شود.
در حال حاضر عمــده شــرکت های دولتی 
موجود مسائلی دارند که ســبب شده امکان 
واگذاری آنها وجود نداشته باشد. با توجه به این 
شرایط عملا امکان واگذاری شرکت های باقی 
مانده وجود ندارد و وزارت اقتصاد باید هر چه 
سریعتر نسبت به اجرای برنامه های جدید که 
 به نمونه آن در قالب پیمان مدیریت اشاره شد،

 اقدام کند.
در صورتی که این اتفاق رخ ندهد شاهد تکرار 
تجربه زیان هــای چند برابری شــرکت های 
دولتی خواهیم بود. کما اینکــه احتمالاً با در 
نظر گرفتن عدم تغییر روند در ســال  14۰3، 
در گزارش تفریغ ســال آینده نیز شاهد تکرار 
تجربه زیان های چند ده هزار میلیارد تومانی 

شرکت های دولتی خواهیم بود.
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کارشناس امورمالیاتی کشور گفت: طبق آخرین 
ارزیابی هایی که صورت گرفت شاهد آن هستیم 
که علاوه بر تکمیل بخش زیــادی از پروژه ها در 
مناطق مختلف، میزان فاصله طبقاتی در بسیاری 

از مناطق کاهش چشم گیری پیدا کرده است.
طرح نشــاندار کردن مالیات ها، با هــدف افزایش 
شفافیت و مشارکت مردم در تخصیص منابع مالیاتی 
کشور، امسال به اجرا درآمد و با استقبال چشمگیری 
مواجه شد. این طرح به مودیان این امکان را می دهد 
تا خود تصمیم بگیرند که مالیات پرداختی  آنها در چه 

پروژه ها و حوزه هایی هزینه شود. 
در همین زمینه ســبحانیان رئیس سازمان امور 
مالیاتی اعلام کرده بود  در چارچوب این رویکرد 
جدید، تاکنون حدود 1۲ هــزار میلیارد تومان از 
منابع مالیاتی کشــور به تکمیل 1۹1۵ پروژه در 
حوزه های مختلف اختصاص یافته است. از میان 
این پروژه ها، 13۲3 مورد که پیشــرفت فیزیکی 
بالایی داشته اند، در حوزه هایی، چون بهداشت و 
درمان، حمل ونقل، زیرساخت، آموزش و پرورش، 

و آبرسانی، به طور کامل تأمین مالی شده اند.
یکی از نقاط برجســته این طــرح، تخصیص ۹۰ 
درصد از مالیات های جمع آوری شــده از استان 
تهران به 1۶ استان محروم کشور است؛ اقدامی که 
به درخواست خود مودیان تهرانی و با هدف توسعه 
متوازن و کاهش نابرابری های منطقه ای انجام شده 
است. این تخصیص هدفمند، نشان دهنده حس 
همبستگی و مســئولیت اجتماعی مردم تهران 
است و کمک می کند تا منابع به پروژه هایی سوق 

پیدا کنند که تأثیر مستقیم و ملموسی بر زندگی 
مردم مناطق کم برخوردار دارند.

آریایی نژاد، نماینده مجلس شــورای اسلامی  با 
اشاره به تخصیص منابع مالیاتی به مناطق محروم 
و کاهش نابرابری ها، این اقــدام را گامی موثر در 
راستای اعتمادســازی و تقویت فرهنگ مالیاتی 
در جامعه دانست. آریایی نژاد همچنین اظهارکرد: 
این طرح می تواند موجب افزایش انگیزه مردم برای 
پرداخت مالیات و مشارکت بیشتر در پروژه های 

اجتماعی و عمرانی شود.
آریایی نژاد بیان کرد: طرح نشاندار کردن مالیات ها، 
یکی از تحولات مهم در حوزه مالیات ستانی کشور 
است که می توان از آن به عنوان گامی اساسی در 
راستای شفاف سازی و جلب اعتماد عمومی نام برد. 
این طرح به نوعی به مودیان مالیاتی قدرت انتخاب 
می دهد؛ یعنی آنها خودشان می توانند تعیین کنند 
که مالیاتی که پرداخــت می کنند، دقیقاً در کجا 
هزینه شود. به این ترتیب، مردم این امکان را دارند 
که مطمئن شوند مالیات شان در پروژه هایی مانند 
بهبود بهداشت و درمان، توســعه زیرساخت ها، 
حمل ونقل، آموزش و حتی تامین آب در مناطق 

محروم و کمتر برخوردار به کار گرفته می شود.
وی ادامه داد: تصور کنید که مثلًا از مودیان تهرانی 
خواسته شده که انتخاب کنند مالیات شان به کدام 
مناطق کشــور تخصیص پیدا کند. پاســخ مردم 
تهران حیرت آور بود؛ ۹۰ درصــد از مالیات هایی 
که از این استان جمع آوری شــده، به 1۶ استان 
محروم کشور اختصاص داده شده است. این نشان 

از همبستگی و مسئولیت پذیری اجتماعی مردم 
تهران دارد. به این معنی کــه مردم تهران، بدون 
هیچ اجبار یا فشاری، خودشــان خواسته اند که 
منابع مالیاتی شــان به مناطق کمتر توسعه یافته 
کشور برود و در جهت کاهش نابرابری ها و توسعه 

متوازن صرف شود.
او تاکید کرد: متقاضیان وقتی متوجه میشود جایی 
مبهم، بلکه در مسیر های مشخص و حیاتی به کار 
گرفته می شود، احساس تعلق و رضایت بیشتری 
پیدا می کنند. این شــفافیت به نوعــی به مردم 
اطمینــان می دهد که هزینه کرد مالیاتشــان در 
جهت بهبود زندگی خودشان و جامعه شان است 
و همین امر باعث می شــود که فرهنگ مالیاتی و 

انگیزه برای پرداخت مالیات افزایش یابد.
وی ادامــه داد: این طرح یک فرصــت عالی برای 
خیریــن و افراد متمــول نیز ایجاد کرده اســت. 
خیرینی که تمایل دارند در بخش های فرهنگی، 
ورزشی یا حتی اجتماعی در مناطق کم برخوردار 
سرمایه گذاری کنند، اکنون می توانند مالیات خود 
را در این زمینه ها اختصــاص دهند. تصور کنید 
یک فرد خیر، با دیــدن این امکان، تصمیم بگیرد 
که مالیاتش را برای ایجاد یک مرکز ورزشــی یا 
فرهنگی در یک شهر کوچک هزینه کند. این کار 
نه تنها به ارتقای رفاه در آن شهر کمک می کند، 
بلکه از سوی دیگر باعث تقویت حس همبستگی 

اجتماعی می شود.
آریایی نژاد در ادامــه افزود: در گذشــته یکی از 
عوامل فرار مالیاتی این بود که افراد نمی دانستند 

مالیاتشان کجا و چگونه خرج می شود. اما وقتی به 
مردم فرصت داده می شــود که سرنوشت مالیات 
خود را ببینند و حتی بر آن تأثیر بگذارند، احساس 
مسئولیت بیشتری پیدا می کنند. برای موفقیت 
این طرح، البتــه نظارت دقیقی لازم اســت تا از 
انحراف منابع و سوءاستفاده جلوگیری شود. اگر 
پروژه ها به درســتی اجرا شــوند و مردم نتیجه 
مالیات های خود را در زندگی روزمره ببینند، قطعاً 

رغبت بیشتری برای مشارکت خواهند داشت.
وی ادامه تاکید کرد: از سوی دیگر، مشارکت دادن 
جوامع محلی در شناسایی و اولویت بندی پروژه ها 
هم نکته مهمی اســت. اگر مردم مناطق محروم 
خودشــان در تعیین نیاز ها و اولویت ها مشارکت 
داشته باشند، همدلی و اعتماد عمومی بیشتری 
به دســت می آید و این طرح به شکلی موفق تر به 

اهداف خود نزدیک می شود.
نماینده مجلس شورای اسلامی  بیان کرد: بنابراین 
طرح نشــاندار کردن مالیات ها یــک گام نوین و 
سازنده اســت که با افزایش شفافیت و مشارکت 
مردم، می تواند به فرهنگ سازی مالیاتی و کاهش 
فاصله طبقاتی در جامعه کمک کند. امیدوارم این 
حرکت به عنوان الگویی موفق در ســایر بخش ها 
نیز به کار گرفته شود و در نهایت شاهد پیشرفت و 
توسعه متوازن در سراسر کشور باشیم. آریایی نژاد 
در پایان افزود: به طور خلاصــه؛ وقتی مالیات با 
انتخاب مردم برای ساختن آینده ای بهتر هزینه 
شود، هر پرداخت گامی اســتوار برای پیشرفت و 

همبستگی ملی خواهد بود.

معاون ارزی مرکز مبادله ایران از راه اندازی بســترهای 
لازم برای تامین مالی ارزی صنایع نفت و گاز پتروشیمی، 

پالایشی و فلزات و معدنی کشور خبر داد.
به گزارش ایسنا، به نقل از مرکز مبادله ایران، علی طرزعلی 
- معاون ارزی مرکز مبادلــه ایران - گفت: مرکز مبادله 
ایران به عنوان بازوی اجرایی سیاســت های ارزی بانک 
مرکزی در جهت پوشش تقاضاهای واقعی ارز، اقدام به 
ایجاد تالارهای مختلف ارز و طلا به منظور کم رنگ کردن 
بازارهای غیر رسمی و متعاقبا جلوگیری از نوسانات  نرخ 

ارز کرده است.
وی با اشاره به اینکه تامین مالی ارزی صنایع بزرگ کشور 
از دیگر دغدغه های محوری بانک مرکزی از گذشــته 
تاکنون بوده است، بیان کرد: به همین منظور در سال 
14۰۲  تالار قراردادهای نوین ارزی در مرکز مبادله ایران 
افتتاح و شــروع به فعالیت کرد. در این تالار، بستر لازم 

برای انتشار اوراق ارزی فراهم شده است.
طرزعلی اظهار کرد: هم اکنون زمینه انتشار اوراق مرابحه 
ارزی برای تامین مالی طرح ها و پروژه های جدید و ناتمام 
شرکت های بزرگ که در حوزه های نفتی، پتروشیمی، 
پالایشــی، فلزات و معدنی فعالیت دارند، فراهم شده 
اســت؛ البته تامین مالی ارزی از طریــق اوراق مرابحه 
ارزی محدود به این صنایع نیست و حوزه های دیگر نیز 

می توانند مطابق با ضوابط و شرایط، درخواست و طرح 
های توجیهی خود را به این مرکز ارائه دهند.

معاون ارزی مرکز مبادله ایران در خصوص ویژگی ها و 
مزایای انتشــار اوراق مرابحه ارزی در این مرکز توضیح 
داد: دریافت مجوز بانک مرکــزی در خصوص طرح ها 
و پروژه های ارائه شــده توسط شرکت ها در سریعترین 
زمان ممکن، هزینه مناســب تامین مالی ارزی توسط 
ناشر، همکاری بانک مرکزی، شبکه بانکی کشور، صنایع 
صادرات محور و شــرکت های تامین سرمایه در فرایند 
عرضه اوراق و کاهش ریســک خریداران اوراق مرابحه 
ارزی برای دریافت سود ســالیانه و اصل آن با توجه به 
تضمین اوراق توسط رکن ضامن، از ویژگی ها و مزایای 

انتشار این اوراق است.
طرزعلی در ادامه تاکید کرد: با توجه به شــرایط دشوار 
تامین مالی ارزی از طریق بازارهای بین المللی، ایجاد تالار 
قراردادهای نوین ارز بــا کمک بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران، از ضرورت های فعلی اقتصاد کشور بود که 

با موفقیت انجام شد و در حال فعالیت است.
معاون ارزی مرکز مبادله ایران در پایان تشــریح کرد: 
اجرایی شــدن طرح ها و پــروژه های جدیــد و ناتمام 
شــرکت های بزرگ، موجب افزایش تولیــد، افزایش 

صادرات و نهایتاً رشد اقتصادی کشور می شود.

کارشــناس امورمالیاتی کشــور گفت: طبق آخرین 
ارزیابی هایی که صورت گرفت شاهد آن هستیم که علاوه 
بر تکمیل بخش زیادی از پروژه ها در مناطق مختلف، 
میزان فاصله طبقاتی در بسیاری از مناطق کاهش چشم 
گیری پیدا کرده است. طرح نشاندار کردن مالیات ها، با 
هدف افزایش شــفافیت و مشارکت مردم در تخصیص 
منابع مالیاتی کشور، امسال به اجرا درآمد و با استقبال 
چشمگیری مواجه شد. این طرح به مودیان این امکان را 
می دهد تا خود تصمیم بگیرند که مالیات پرداختی  آنها 

در چه پروژه ها و حوزه هایی هزینه شود. 
در همین زمینه سبحانیان رئیس سازمان امور مالیاتی 
اعلام کرده بود  در چارچوب این رویکرد جدید، تاکنون 
حدود 1۲ هزار میلیارد تومان از منابع مالیاتی کشور به 
تکمیل 1۹1۵ پــروژه در حوزه های مختلف اختصاص 
یافته است. از میان این پروژه ها، 13۲3 مورد که پیشرفت 
فیزیکی بالایی داشته اند، در حوزه هایی، چون بهداشت 
و درمان، حمل ونقل، زیرســاخت، آموزش و پرورش، و 

آبرسانی، به طور کامل تأمین مالی شده اند.
یکی از نقاط برجسته این طرح، تخصیص ۹۰ درصد از 
مالیات های جمع آوری شده از استان تهران به 1۶ استان 
محروم کشور است؛ اقدامی که به درخواست خود مودیان 
تهرانی و با هدف توسعه متوازن و کاهش نابرابری های 

منطقه ای انجام شده اســت. این تخصیص هدفمند، 
نشان دهنده حس همبستگی و مسئولیت اجتماعی مردم 
تهران است و کمک می کند تا منابع به پروژه هایی سوق 
پیدا کنند که تأثیر مستقیم و ملموسی بر زندگی مردم 
مناطق کم برخوردار دارند. آریایی نژاد، نماینده مجلس 
شورای اسلامی  با اشــاره به تخصیص منابع مالیاتی به 
مناطق محروم و کاهش نابرابری ها، این اقدام را گامی 
موثر در راستای اعتمادسازی و تقویت فرهنگ مالیاتی در 
جامعه دانست. آریایی نژاد همچنین اظهارکرد: این طرح 
می تواند موجب افزایش انگیزه مردم برای پرداخت مالیات 
و مشارکت بیشتر در پروژه های اجتماعی و عمرانی شود.

آریایی نژاد بیان کرد: طرح نشــاندار کردن مالیات ها، 
یکی از تحولات مهم در حوزه مالیات ستانی کشور است 
که می توان از آن به عنوان گامی اساســی در راســتای 
شفاف سازی و جلب اعتماد عمومی نام برد. این طرح به 
نوعی به مودیان مالیاتی قدرت انتخاب می دهد؛ یعنی آنها 
خودشان می توانند تعیین کنند که مالیاتی که پرداخت 
می کنند، دقیقاً در کجا هزینه شــود. بــه این ترتیب، 
مردم این امکان را دارند که مطمئن شوند مالیات شان 
در پروژه هایی مانند بهبود بهداشــت و درمان، توسعه 
زیرساخت ها، حمل ونقل، آموزش و حتی تامین آب در 

مناطق محروم و کمتر برخوردار به کار گرفته می شود.

تخصیص ۱۲ همت از منابع مالیاتی به مناطق محروم 

تخصیص ۱۲ همت از منابع مالیاتی به مناطق محروم تامین مالی ارزی صنعت پالایش گاز از طریق مرکز مبادله 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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رئیس ســازمان توســعه تجارت اعلام کرد: تغییــر ناگهانی 
قیمت های پایه صادراتی، الزام به پرداخت مابه التفاوت و عدم 
صدور مجوزهای فنی از جمله راه های برای دور زدن قانون به 
منظور جلوگیری از صادرات است. به گزارش مهر، محمدعلی 
دهقان دهنوی رئیس سازمان توسعه تجارت ایران در نامه ای 
به وزارت جهاد کشــاورزی، بانک مرکزی و گمــرک ایران، بر 

جلوگیری از تغییر مقررات مربوط به صادرات کالاها بدون رعایت 
قوانین و مقررات تاکید کرد. در این نامه آمده است: همانگونه که 
مستحضرید ثبات در قوانین و مقررات و همچنین اطلاع رسانی 
قبلی با زمان های مقتضی به عنوان یکی از شاخص های اصلی 
توسعه اقتصادی و تجاری تلقی می گردد. این موضوع در خصوص 
قراردادهای بین المللی تجاری به دلیل تعهدات فی مابین فعالین 

تجاری در کشــورهای مختلف و پرهزینه بودن ایجاد و حفظ 
بازارهای هدف در دیگر کشورها اهمیت مضاعفی پیدا می کند. 
این موضوع در قوانین کشور نیز مورد توجه قرار گرفته است. بر 
اساس مفاد ماده ۲۳ قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور 
هرگونه وضع مالیات یا عوارض برای صادرات کالاهای مجاز و غیر 
یارانه ای و جلوگیری از صادرات هرگونه کالا به منظور تنظیم 

بازار داخلی ممنوع است. همچنین بر اساس ماده ۲۴ قانون بهبود 
مستمر محیط کسب و کار »دولت و دستگاه های اجرایی مکلفند 
به منظور شفاف سازی سیاست ها و برنامه های اقتصادی و ایجاد 
ثبات و امنیت اقتصادی و سرمایه گذاری هرگونه تغییر سیاست ها 
مقررات و رویه های اقتصادی را در زمان مقتضی قبل از اجرا از 

طریق رسانه های گروهی به اطلاع عموم برسانند.«

 روشهای دستگاه های اجرایی برای جلوگیری از صادرات با دور زدن قانون

www.kASBOKARNEWS. ir1403روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3158 چهار شنبه 23 آبان ماه

I N FO@biznews. ir

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شــورای 
اسلامی به بیان توضیحاتی درباره استنکاف برخی 
صنایع از ساخت نیروگاه برق تجدید پذیر برای تأمین 
سوخت مورد نیازشان در زمان ناترازی انرژی پرداخت.
علی اکبر رنجبرزاده، عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی در گفتگو با مهر درباره ماده 
۱۶ قانون جهش تولیــد دانش بنیان و تأثیرات آن بر 
ســاخت نیروگاه های تجدید پذیر کوچک مقیاس 
توسط شرکت های دانش بنیان گفت: ماده ۱۶ قانون 
جهش تولید دانش بنیان یک ماده قانونی اســت که 
به توسعه فناوری های نوین کمک می کند مخصوصاً 
نیروگاه های برق تجدید پذیر کوچک مقیاس کمک 

می کند.
وی در ادامه بیان کرد: ماده ۱۶ به عنوان بخشــی از 
قانون جامع جهش تولید دانش بنیان، هدف گذاری 
روشنی برای ارتقا سطح فناورانه کشور دارد. این ماده 
اساساً بر تشویق صنایع به انتقال به سمت استفاده از 
انرژی های تجدید پذیر متمرکز اســت. هدف از این 
قانون، کاهش وابستگی به منابع انرژی فسیلی و تسریع 
در حرکت به سمت توسعه پایدار و حفظ محیط زیست 
است. با الزام صنایع به ســاخت نیروگاه های تجدید 
پذیر، ما شــاهد افزایش تعامل میان صنایع بزرگ و 
شــرکت های دانش بنیان خواهیم بود که می تواند 
به انتقال فناوری و بهره گیــری از نوآوری های بومی 

بیانجامد.
وی در ادامه بیان کرد: صنایع بایستی طی مدت ۵ سال 
هر سال یک درصد از نیازشــان به برق را خودشان با 
استفاده از نیروگاه های تجدید پذیر تاسیسی خودشان 
تأمین کنند و هر سال یک درصد بر آن بیفزایند که هم 
اکنون در سال دوم آن قرار داریم. این سازوکار به این 
صورت عمل می کند که صنایعی که نتوانند به تعهد 
خود در زمینه تولید برق از منابع تجدید پذیر عمل 
کنند، جریمه خواهند شــد. این جریمه ها به وزارت 
نیرو پرداخت می شود و سپس منابع حاصل به معاونت 

علمی و فناوری ریاست جمهوری منتقل می گردد.
رنجبــرزاده در ادامه با بیان اینکه هــدف اصلی این 
انتفال، تقویت شرکت های دانش بنیان است افزود: 
این شــرکت ها با دریافت منابع مالــی می توانند در 
ســاخت نیروگاه های تجدید پذیر کوچک مقیاس 
سرمایه گذاری کنند و به توسعه فناوری های بومی 
بپردازند. این فرآیند نه تنها منجر به ایجاد اشــتغال 

در زمینه های تخصصی می شود. بلکه باعث افزایش 
توانمندی های فناورانــه و کاهش هزینه های تولید 

انرژی پاک نیز خواهد شد.
این عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس افزود: 
اجرای این ماده قانونی تأثیــرات مثبتی بر اقتصاد و 
محیط زیست خواهد داشت. از نظر اقتصادی، تشویق 
صنایع به سرمایه گذاری در زمینه انرژی های تجدید 
پذیر می تواند به کاهش هزینه های انرژی در درازمدت 
و ایجاد بازارها و فرصت های شغلی جدید منجر شود. 
از نظر زیست محیطی، استفاده از انرژی های پاک به 
کاهش آلودگی هوا و کربن دی اکسید کمک می کند 
و تضمینی برای حفظ منابع طبیعی برای نسل های 
آینده فراهم می آورد. این حرکت به سمت منابع انرژی 
پایدار می تواند نقش کلیدی در تحقق اهداف اقلیمی 

کشور داشته باشد.
این نماینده مجلس دوازدهم درباره چالش های موجود 
در مسیر اجرای این قانون گفت: صنایع ممکن است 
با چالش های مالی، فنی و مدیریتی مواجه شــوند. 
برای رفع این چالش ها، پیشــنهاد می کنیم دولت 
تسهیلات مالی برای آغاز پروژه ها و آموزش های لازم 
برای مدیریت بهتر پروژه های تجدید پذیر فراهم کند. 
حمایت های مالی از سوی بانک ها و ارائه مشوق های 
مالیاتی نیز می تواند مشوق خوبی برای صنایع باشد تا 

به سمت این تغییر حرکت کنند.
وی گفــت: وزارت نیرو باید از صنایعــی که اقدام به 
تأســیس نیروگاه برق تجدید پذیر نکرده اند برق را 
به قیمت تمام شده بفروشــد و منابع آن را در جهت 
توسعه فناوری و زیرساخت تولید برق تجدیدپذیر به 
دانش بنیان ها اختصاص دهد تا به این وسیله جریمه 
و مجبور به حرکت به این سمت شوند و از سوی دیگر 
وزارت نیرو این منابع را در اختیار معاونت علمی قرار 
دهد تا شرکت های دانش بنیان بخش خصوصی اقدام 
به راه اندازی نیروگاه های کوچک مقیاس برق تجدید 

پذیر کنند.
رنجبرزاده گفت: با اجــرای موفقیت آمیز این قانون، 
انتظار داریم که نقشی بارز در حوزه انرژی های پاک 
در ســطح منطقه ای ایفا کنیم. همچنین، با تقویت 
شرکت های دانش بنیان، انتظار می رود که نوآوری های 
بیشــتری در زمینه فناوری های انرژی پدید آید که 
می تواند به برندینگ و اعتــلای بین المللی صنایع 

دانش بنیان کشور بیانجامد.

رییــس کل بانک مرکزی 
اظهار داشــت: تــا پایان 
امســال باید ۱۵ میلیارد 
دلار درآمد ارزی خارجی 
داشته باشــیم. به گزارش 
ایلنا، محمدرضا فرزیــن، رییس کل بانک مرکزی 
در مراسم امضای تفاهم نامه همکاری بانک مرکزی 
و صندوق توســعه ملی درباره تامین مالی ارزی و 
انتشار صکوک مرابحه اظهار داشت: هر چند سطح 
درآمدهای ارزی کشــور افزایش یافتــه اما راضی 

کننده نیست و باید افزایش پیدا کند.
وی ادامه داد: تا پایان امسال باید ۱۵ میلیارد دلار 
درآمد ارزی خارجی داشته باشیم. وی با بیان اینکه 
صندوق توسعه ملی از مهمترین منابع تامین مالی 
ارزی در کشور است، گفت: زمانی که صندوق توسعه 
ملی راه اندازی شــد هر چند که در شــرایط خوب 
درآمدهای ارزی بودیم اما متاسفانه شرایط تحریم 
باعث شد که در فرایند تشکیل صندوق مشکلاتی 
ایجاد شود. اما الان صندوق پس از گذشت  بیش از 

۱۳ سال با مدیرت خوب آقای غضنفری به روزهای 
خوب و دوران اوج خود برمی گــردد و تامین مالی 

بنگاه های بزرگ کشور را انجام می دهد.
رییس کل بانک مرکزی ادامه داد: مرکز مبادله ارز 
و طلای ایران هم در بــازار ارز و هم طلا ورود کرده 
است اما امروز تامین مالی ارزی را هم دنبال کنیم و 
معتقدیم که یکی از مشکلات مهم برای دستیابی به 
رشد ٨ درصدی اقتصاد، موضوع تامین مالی است 
و اگر مشکل تامین ملی را حل کنیم تحقق رشد ٨ 

درصدی اقتصاد دور از انتظار نیست.
فرزین با بیان اینکه بخشــی از تامین منابع باید از 
منابع خارجی و بخشــی هم از منابع داخلی انجام 
شود، گفت: پارســال بازار اوراق ارزی را راه اندازی 
کردیــم و ۱٠٠ میلیون یــورو بــرای تامین مالی 
پالایشگاه بیدبلند منتشــر کردیم که در یک روز 
فروخته شد و نشان داد که اگر اوراق بفروشیم، مردم 
خریدار آن هســتند و در حال حاضر هم برای ۱.۵ 

میلیارد دلار اوراق تقاضا در بازار وجود دارد.
وی ادامــه داد: در این فرآیند تامیــن مالی ارزی، 
صندوق توســعه ملی به عنوان رکن پذیره نویس 
نقش آفرینی می کنــد و می تواند نقش بازارگردان 

را ایفا کند و نرخ اوراق هم ۶ درصد اســت که نرخ 
مناسب و جذاب محسوب می شود اما مسأله مهم 
باید است که این  بازار باید بین المللی شود آن را به 

ایران محدود نمی کنیم.
فرزین تاکید کرد: قطعا سرمایه گذار خارجی این 
اوراق را خریداری می کند و علاقه مند به خرید این 
اوراق هستند و الان هم این اوراق متقاضی دارند و 
قطعا مشتری خود را پیدا می کند. در همین رابطه 
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به اتصال شبکه 
شتاب ایران به کارت میر روســیه گفت: با روسیه 

پیمان پولی داریم و با دلار کار نمی کنیم.
محمد رضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی در جمع 
خبرنگاران گفت: قبلا ســپام جایگزین سوئیفت 
شده است اکنون ما با روسیه از طریق سوئیفت کار 
نمی کنیم اقدامی که اکنون در حال انجام هستیم 
اتصال شبکه پرداخت کارتی ایران)شتاپ( به شبکه 
پرداخت کارتی روسیه)میر( است یعنی کارت شتاب 
خودمان را به کارت میر آنها متصل می کنیم. فرزین 
تاکید کرد: برای کشور های دیگر هم در این زمینه 
برنامه داریم. به ســبب این که پیمان پولی داریم 

عملا با دلار کار نمی کنیم.

او  همچنین درباره اظهــارات اخیر پوتین مبنی بر 
اینکه قصد حذف دلار را ندارد آیا این موضوع کارکرد 
پیمان های بین المللی از جمله بریکس را به خطر 
نمی اندازد، تاکید کرد: با روسیه پیمان پولی داریم و 
با دلار کار نمی کنیم. وی گفت: کارت شتاب خود را 
به کارت میر روسیه متصل کردیم و دیگر با روسیه با 

سوییفت کار نمی کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین گفت: در مرکز 
مبادله در حال راه اندازی بازارهای مختلف هستیم؛ 
تامین مالی ارزی یکی از موضوعات مهم است و اگر 
فعالیت های اقتصادی به درستی تامین مالی شود، 

رشد اقتصادی ٨ درصد دور از دسترس نیست.
محمدرضا فرزین در مراســم امضــای تفاهم نامه 
جامع همــکاری بانک مرکزی و صندوق توســعه 
ملی اظهارداشت: شرایط تحریم باعث شد فرایند 
توسعه صندوق با مشکل همراه شود؛ الان صندوق 
باتوجه به اینکه بیش از ۱۳ سال عمر دارد با مدیریت 
خوبی همراه شده و نقش خودش را تقویت میکند و 

برمیگردد به روزهای اوج.
فرزین با اشــاره به اهمیت تامین مالی طرح های 
بزرگ کشور توسط صندوق توسعه ملی گفت: در 
مرکز مبادله در حــال راه اندازی بازارهای مختلف 
هســتیم؛ تامین مالی ارزی یکی از موضوعات مهم 
است و اگر فعالیت های اقتصادی به درستی تامین 
مالی شود، رشد اقتصادی ٨ درصد دور از دسترس 

نیست.
وی با بیان اینکه پارسال به فکر راه اندازی بازار اوراق 
ارزی افتادیم، تصریح کرد: پارســال برای بیدبلند 
ظرف یک روز ۱٠٠ میلیون یــورو فروختیم. ۱.۵ 
میلیارد دلار الان تقاضا در بازار وجود دارد. رییس 
کل بانک مرکزی گفت: مــا صندوق را بعنوان نهاد 
پذیره نویس و ســرمایه گذار می دانیم و می تواند 
نقش بازارگردان هم ایفا کنــد؛ نرخ ۶ درصد برای 
اوراق در نظر گرفتیم که جذاب است. اینکار تامین 
مالی با اوراق را در کشور تقویت میکند. این بازار باید 

در بین الملل تقویت شود.
او با بیان اینکه قطعا سرمایه گذار خارجی هم از این 
اوراق استقبال خواهد کرد، گفت: الان هم سرمایه 
گذارانی هســتند  که این اوراق را خریداری کنند. 
بدنبال ان هستیم ســهم درامدهای ارزی و تجارت 
کشــور را تقویت کنیم، الان راضی کننده نیست. 
فرزین ادامه داد: تحقق رشــد مستمر ٨ درصدی 

انشالله با این اقدام عملی شود.
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درآمد ارزی باید به ١۵ میلیارد دلار برسد

تحقق رشد ٨ درصدی اقتصاد
توسعه فناوری تولید برق تجدیدپذیر با همراهی وزارت نیرو 

آگهی تأسیس موسسه انجمن ایثار و نام آوران مقدس قشم
خلاصه تقاضانامه و اساسنامه، موسسه انجمن ایثار و نام آوران مقدس قشم در تاریخ ۱۴٠۳/٠٨/٠۶ تحت شماره ۳۷۵ و شناسه ملی ۱۴٠۱۳٨۷۲٠۷۳ در این اداره به ثبت رسیده است برای 

اطلاع عموم در روزنامه رسمی و کثیر الانتشار آگهی می شود : 
۱( موضوع فعالیت موسسه: ارائه خدمات حمایتی به ایثارگران منطقه آزاد قشم و انجام کلیه عملیات مرتبط طبق مجوز فعالیت اقتصادی شماره ۴۹۷ مورخ ۱۴٠۳/٠۶/۲۱ سازمان منطقه آزاد قشم

۲( مرکز اصلی موسسه: استان هرمزگان شهر قشم بخش مرکزی میدان امامقلی خان مجتمع تجاری اداری پارسیان پلاک G- ۱۱۹ کد پستی ۷۹۵۱۹۱۴۷۴۱ - دفتر موسسه انجمن ایثار 
و نام آوران مقدس قشم 

۳( آقایان حسن مریدی زاده به شماره ملی ۳۳۹۲۳۱۹۹۶۱ به سمت رئیس هیات مدیره و عضو اصلی هیات مدیره ، محمود طالبی منصور به شماره ملی ۲٠۶۲٨۴۱۶۹٨ به سمت نایب رئیس 
هیات مدیره و مدیر عامل و عضو اصلی هیات مدیره ابراهیم ذاکری به شماره ملی ۳۳۹٠۲٠۲۲٨۵ به سمت خزانه دار و عضو اصلی هیات مدیره کریم خیراله زاده به شماره ملی ۲٠۶۱۱۷۷۲٨۱ 
به سمت عضو اصلی هیات مدیره، خانم فاطمه وحید به شماره ملی ۳۹۶۲۱٠۴۳٨٠ به سمت عضو اصلی هیات مدیره آقایان فرزاد میراب زاده اردکانی به شماره ملی ۴۴۴۹۶۲۱۵٠۶ به سمت 

عضو علی البدل هیات مدیره و صالح سفاری به شماره ملی ۳۴۵۹۳۳۴۹۲۴ به سمت عضو علی البدل هیات مدیره برای مدت سه سال انتخاب گردیدند. 
۴( تاریخ تشکیل موسسه: از تاریخ ثبت شده به مدت نامحدود 

۵( کلیه اسناد و اوراق تعهد آور با امضای رئیس هیات مدیره )آقای حسن مریدی زاده( و در غیاب ایشان نایب رئیس هیات مدیره و مدیر عامل )آقای محمود طالبی منصور( و خزانه دار متفقاً 
با امضای مدیر عامل به همراه مهر موسسه معتبر می باشد.

۶( آقایان مهدی اسدی به سمت بازرس اصلی و حسین نجفیان پور به سمت بازرس علی البدل برای مدت یک سال انتخاب گردیدند.
۷( روزنامه کثیرالانتشار صبح ساحل جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید.

٨( اساسنامه موسسه مشتمل بر ۹ فصل ۳٠ ماده و ۱۶ تبصره در مورخ ۱۴٠۳/٠۷/۲۴ به تصویب رسیدن 
رویا زاهدنیا
رئیس اداره ثبت شرکتها

آگهی تغییرات شرکت خدمات فنی مهندسی دالان 
موج قشم )سهامی خاص(

به شماره ثبت ۲۱۹۹ و شناسه ملی ۱٠٨۶۱۵۱۷۲۴۷
برابر صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ٠٨/٠۱/۱۴٠۳ 
شــرکت مزبور به واصله مورخ ۱۴٠۳/٠٨/٠۵ کــه ٠٨/٠۶/۱۴٠۳ 
از لحاظ واریز هزینه های ثبتی و امضای ذیــل دفاتر ثبت تکمیل 

گردیده است
موضوع شرکت مندرج در ماده ۲ اساسنامه به شرح ذیل افزایش و 

اصلاح یافت :
پیمانکاری خاکبرداری و خاکریزی و انجام کلیه عملیات مرتبط 
طبق مجوز شماره ٠۳/۶۳۳ مورخ ۱۴٠۳/٠٨/٠۱ سازمان منطقه 
آزاد قشم
رویا زاهدنیا

آگهی تغییرات شرکت آتیه تجارت نقش جهان قشم )سهامی خاص( 
به شماره ثبت ۵۳۴۹ و شناسه ملی ۱۴٠٠۵۵۶۳۱۵۲

برابر صورتجلسه هیأت مدیره مورخ ۱۴٠۳/٠۷/۲۴ شرکت مزبور به واصله 
مورخ ۱۴٠۳/٠٨/٠۱ که در تاریــخ ۱۴٠۳/٠٨/٠۵ از لحاظ واریز هزینه ها 

ثبتی و امضای ذیل دفاتر ثبت تکمیل گردیده است
۱-  آقای وحید حنائی نژاد به شماره ملی ۱۲٨۷٠۷۲۲۶۷ به سمت مدیر 
عامل خارج از اعضای هیات مدیره برای مابقــی دوره تصدی هیات مدیره 

مزبور انتخاب گردیدند
۲- کلیه مکاتبات اداری با امضای مدیر عامل و مهر شــرکت و کلیه چکها 
قراردادها، اوراق و اسناد تعهدآور شرکت با امضای مدیر عامل و رئیس هیات 
مدیره و در غیاب رئیس هیات مدیره با امضای مدیر عامل و یکی از اعضای 
هیات مدیره و در غیاب مدیر عامل با امضای دو نفر از اعضای هیات مدیره 

همراه با مهر شرکت معتبر می باشد.
رویا زاهدنیا 
رئیس اداره ثبت شرکتها

آگهی تغییرات شرکت مهر نیکا تجارت فیدار قشم 
)سهامی خاص( 

به شماره ثبت ۷۱۴۹ و شناسه ملی ۱۴٠۱٠۹۴۴۱٨۳
برابر صورتجلســه هیات مدیره مورخ ۱۴٠۳/٠۷/۲۱ شرکت مزبور 
به واصله مورخ ۱۴٠۳/٠٨/٠۵ که در تاریخ ۱۴٠۳/٠٨/٠۶ از لحاظ 
واریز هزینههای ثبتی و امضای ذیل دفاتر ثبت تکمیل گردیده است :

شعبه شــرکت در تهران به نشانی : باشــگاه نفت )تهرانسراصلی( 
کوچه پرتو بلوار تهرانســر پلاک ۳۲۲ طبقه ۳ واحد ۹ کد پســتی 
۱۳٨٨۷۹٠٠۳۵ با مدیریت شعبه خانم زهرا شریعتی به شماره ملی 

٠٠۶٠۹۳۷۲۴۶ تعیین گردید.
رویا زاهدنیا

رئیس اداره ثبت شرکتها

مفقودی نورآباد
برگ ســبز و ســند وکارت ماشــین پراید ۱۳۱ مدل۱۳۹٨ بنام 
پیمان عباسی زاده  شماره شــهربانی   ٨٨ایران  ۹۱۵ی ۱۵ شماره 
 NAS411100K1153888 موتور۶۳۳٠۱۳٨ شماره شاســی

مفقود گردید و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی شهرستان نورآباد سری )۲۱۷( جمعی
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده 
یک قانون مذکور مستقر در واحدثبتی نورآباد مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرر و رای لازم صادر گردیده جهت 
اطلاع عموم به شرح ذیل در دو نوبت آگهی میگردد. در صورتی که هر کس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته 
باشد می تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد و املاک محل تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع محترم قضایی تقدیم و گواهی نظیم دادخواست را به اداره ثبت 
محل تحویل نماید در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد با معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه 
نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه منضور به دادگاه نیست تاریخ انتشار نوبت 

اول : ٠٨/٠٨/۱۴٠۳
نوبت دوم۲۳/٠٨/۱۴٠۳ 

۱- تقاضای »فیروزه محمودی زمانه« فرزند رسول نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۴٠۴۱ متر مربع مجزی شده از 
پلاک شماره »« فرعی از ۲٨۲ اصلی واقع در بخش ۱۱ خروجی از مالکیت مالک اولیه فیروزه محمودی زمانه ۲-تقاضای »محمد محمدی 
« فرزند محمد حسین نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۲٨۵٨.۴۱ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره »« فرعی 

از ۲٨۶ اصلی واقع در بخش ۱۱ خروجی از مالکیت مالک اولیه محمد محمدی فرزند محمد حسین 
۳-تقاضای  »محمد محمدی« فرزند محمد حسین نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۱۱۶٠۱.۹ متر مربع مجزی 

شده از پلاک شماره» «فرعی از۲٨۶اصلی واقع دربخش ۱۱خروجی ازمالکیت مالک اولیه علی عباس مرادحاصلی
۴- تقاضای »محمد محمدی «فرزند محمد حسین نسبت  به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۲۹۱.۶ ٨مترمربع مجزی شده 

ازپلاک شماره» «فرعی از۲٨۶اصلی واقع دربخش ۱۱خروجی ازمالکیت مالک اولیه  محمد محمدی فرزند محمد حسین 
۵ - تقاضای  »محمد محمدی« فرزند محمد حسین  نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی  بمساحت »٨٠۵.۵« متر مربع مجزی 

شده از پلاک شماره »« فرعی از۲٨۶اصلی واقع در بخش ۱۱ خروجی از مالکیت مالک اولیه محمد محمدی فرزند محمد حسین
۶- تقاضای  »محمد محمدی« فرزند محمد حسین  نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۱۴۷۴.٨ متر مربع مجزی 

شده از پلاک شماره »« فرعی از ۲٨۶ اصلی واقع در بخش ۱۱ خروجی از مالکیت مالک اولیه خدامرادمرادی
 ۷ - تقاضای  »محمد محمدی« فرزند محمد حسین  نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۱۳۹۶.۴ متر مربع مجزی 

شده از پلاک شماره »«فرعی  از ۲٨۶ اصلی واقع در بخش ۱۱ خروجی از مالکیت مالک اولیه  خدامراد مرادی
٨  - تقاضای  »محمد محمدی« فرزند محمد حسین  نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۲۱۶۶.۲مـترمربع

مجزی شده از پلاک شماره »«فرعی  از ۲٨۶ اصلی واقع در بخش ۱۱ خروجی از مالکیت مالک اولیه  خدامراد مرادی
 ۹ - تقاضای »محمد محمدی« فرزند محمد حسین نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۲۶۵٨.۳ متر مربع مجزی 

شده از پلاک شماره »« فرعی از ۲٨۶اصلی واقع در بخش ۱۱ خروجی از مالکیت مالک اولیه خدامراد مرادی 
۱٠- تقاضای »محمد محمدی« فرزند محمد حسین نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۴٨٠۳.۲متر مربع مجزی 

شده ازپلاک شماره »« فرعی از ۲٨۶اصلی واقع در بخش ۱۱ خروجی از مالکیت مالک اولیه خدامراد مرادی
شماره نامه:۱۱۴/۶/۱۴٠۳/۳۷۳۱

شناسه:۱٨۱۵۱۶۵
حسین علیزاده
رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان نورآباد
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فناوری و 
اطلاعات

اپل فروش قطعات یدکی آیفون ۱۶ را آغاز کرد
اگر آیفون ۱۶ دارید که آسیب دیده است باید بدانید که اپل فروش قطعات یدکی از جمله 
دوربین، نمایشگر و باتری جدیدترین آیفون خود را آغاز کرده است. این شرکت که برای 
مدت طولانی در برابر مشتریانی که دستگاه های خود را تعمیر می کنند مقاومت می کرد، 

پس از سال ها فشار از سوی طرفداران تعمیرات، انجام این کار را آسان تر کرد.
به گزارش ایسنا،  یک مجموعه دوربین جایگزین برای آیفون ۱۶ استاندارد، ۱۶۹ دلار و ۱۶ 

پرو و  پرو مکس با دوربین بزرگتر، ۲۴۹ دلار هزینه خواهد داشت.
به نقل از گیزمودو، قیمت صفحه نمایش ها بسته به مدل و اندازه از ۲۷۹ تا ۳۷۹ دلار متغیر 
است. باتری ها ۹۹ دلار یا ۱۱۹ دلار برای مدل پرو هستند، اگرچه اگر باتری قدیمی خود 
را به اپل بازگردانید، قیمت آنها برای پرو تقریبــا ۶۰ دلار خواهد بود. اگر قطعه معیوب را 
برگردانید، هزینه یک دوربین نزدیک به ۱۸۹ دلار می شود. اپل دستگاه تعمیر باتری را که 
متخصص های خودش از آن استفاده می کند را نیز به کسانی که ابزار تخصصی برای انجام 
تعمیر ندارند، اجاره می دهد. اپل برای اولین بار برنامه تعمیر سلف سرویس خود را در سال 
۲۰۲۲ راه اندازی کرد که به مشتریان امکان دسترسی به قطعات، ابزارها و دفترچه های 

راهنما برای تعمیر آیفون و مک های انتخابی را می داد.
این شرکت تعمیرات را برای سال ها به متخصص های مجاز محدود کرده بود و گفته بود که 
متخصص های غیرمجاز ممکن است اشتباهاتی مرتکب شوند که به دستگاه ها و به برند اپل 
آسیب برسانند. سیستم عامل iOS هنوز اجزایی را که توسط اپل مجاز نیستند، رد می کند.
با این وجود، این تصمیمات با تعهد خود اپل به پایداری در تضاد بود، زیرا محدودیت های 
این شرکت تعمیرات را پرهزینه تر می کند و می تواند منجر به این شود که افراد بیشتری 
دستگاه های قدیمی را برای داشتن یک دستگاه جدید دور بیاندازند. بازار آزاد در نهایت 
هزینه ها را کاهش می دهد و نگه داشتن دستگاه را برای مدت طولانی تری برای افراد، آسان 
می کند. خوشبختانه، تحت فشار قرار گرفتن اپل، این شرکت را وادار کرده است تا کتابچه 
راهنمای تعمیرات و قطعات را در دسترس همه قرار دهد و این شرکت به زودی پشتیبانی 
بهتری از قطعات شخص ثالث مقرون به صرفه تر ارائه می کند و طول عمر دستگاه هایی را 
که مصرف کنندگان احساس می کنند به خوبی کار می کنند افزایش خواهد داد. می توان 
یک قطعه خاص مانند یک دوربین یا صفحه نمایش ترک خورده را جایگزین کرد. اینکه اپل 
توانسته دستگاه های خود را بسیار بادوام بسازد، بسیار خوب است و ارزش آنها را افزایش 
داده است. اما از آنجایی که مشتریان کمتر دســتگاه های خود را تعویض می کنند، این 
شرکت درآمد از دست رفته را با فشار بیشتر در ارائه خدمات جبران می کند. این شرکت 
اشتراک های مکرر برای محصولاتی مانند Apple One دریافت می کند و به تازگی شروع 
به عرضه هوش اپل)Apple Intelligence( کرده است که مجموعه ای از ابزارهای هوش 
مصنوعی است که در سیستم عامل ios ادغام شده اند و برای اجرای آنها به سخت افزار یا 
تلفن همراه جدید نیاز است. این شرکت امیدوار است مشتریان را متقاعد کند تا آیفون ۱۵ 

یا مدل های جدیدتر پس از آن را خریداری کنند.

باید به رتبه ۱۲ تولید علم برسیم
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت گفت: در برنامه هفتم توسعه باید به رتبه ۱۲ 

تولید علم در دنیا برسیم که کار بسیار دشواری است.
به گزارش مهر به نقل از وبدا، شاهین آخوندزاده با بیان اینکه در حال حاضر ایران، کشور اول 
منطقه در تعداد مقاله و استنادات نیست، افزود: رتبه ۱۵ دنیا در تولید علم را از دست داده 
و به رتبه ۱۷ رسیده ایم در حالیکه در یک دوره زمانی در استنادات رتبه ۱۴ دنیا را داشتیم. 
در برنامه هفتم توسعه باید به رتبه ۱۲ تولید علم در دنیا برسیم که کار بسیار دشواری است.
وی افزود: ارتقای جایگاه علمی کشورمان در سطح بین الملل نیازمند جبران عقب ماندگی 
ها در حوزه تحقیقات و فناوری از طریق تامین اعتبارات، تسهیل امور پژوهشی و شایسته 
سالاری در مدیریت پژوهش کشور اســت. قطعا پژوهش می تواند در فضای دانشگاهی 
کشور باعث ایجاد شادابی شود و اعتقاد دارم اگر چراغ پژوهش کشور روشن شود تا حد قابل 
توجهی می تواند مهاجرت نخبگان جوان را کاهش دهد. معاون وزیر بهداشت تصریح کرد: 
امیدوارم در این دوره وزارت بهداشت بتوانم با تسهیل امور، باعث افزایش رشد علمی کشور 
شوم و ترمز و توقفی برای پژوهش کشور نباشم. آخوندزاده با اشاره به مشارکت خیرین در 
حوزه آموزش و پژوهش در دنیا، یادآور شد: مثلا دانشگاه هاروارد بیشترین اعتبارات را از 
طریق خیرین جذب می کند و ما متاسفانه در زمینه مشارکت خیرین در حوزه های آموزش 
و پژوهش، کم کار کرده ایم اما در برخی حوزه های درمان از جمله آنکولوژی و کودکان، 
مشارکت خیرین قابل توجه است اما در حوزه روانپزشکی، خیرین آشنایی زیادی ندارد در 

حالیکه مشکلات زیادی در این حوزه داریم.
وی با بیان اینکه خیرین تقریباً ارتباطی با حوزه پژوهــش و تحقیقات ندارند، گفت: در 
دنیا گرنت هایی مثل استنلی با نام خیرین داریم که یک بنیاد برای حمایت از تحقیقات 
اســکیزوفرنی و اختلال دو قطبی به حســاب می آید و خیرین اعتبارات این تحقیقات 
را تامین می کنند. لازم اســت خیرین در حــوزه پژوهش وارد شــوند چراکه نتایج آن 
مستقیما در درمان مشخص می شود و نوعی ســرمایه گذاری برای کشور است. معاون 
تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت یکی از اولویت های این معاونت در دولت چهاردهم 
را تقویت مشارکت خیرین در حوزه پژوهش دانست و تاکید کرد: در رتبه بندی پژوهشی 
دانشــگاه ها، مشــارکت خیرین در حوزه تحقیقات و فناوری هم یکــی از ملاک های 
ارزیابی ما خواهد بود. آخوندزاده به نقش خیرین در توســعه زیرساخت های پژوهشی 
و اهدای جوایز به محققان اشــاره و عنوان کرد: در ترکیه بخشی از بورس های جوانان را 
خیرین متقبل می شوند بنابراین از مشارکت خیرین در حوزه های آموزش، جوایز ملی 
 و تحقیقاتی و توسعه زیرساخت ها از جمله آزمایشگاه های سلولی مولکولی می توانیم 

بهره مند شویم.

نمایشگر ارتجاعی جدید تا ۵۰ درصد کشیده می شود
»ال جی دیسپلی« تعریف جدیدی از نمایشــگرهای انعطاف پذیر ارائه کرده است. این 
شرکت کره ای از نمونه اولیه نخستین نمایشگر ارتجاعی جهان که قادر است ۵۰ درصد 

کشیده شود رونمایی کرد.
به گزارش مهر به نقل از گیزموچاینا، نمونه اولیه نمایشگر مذکور یک پنل ۱۲ اینچی است 
که تا ۱۸ اینچ نیز کشیده می شود و از سوی دیگر وضوح بالای ۱۰۰ پیکسل به ازای هر اینچ 
را حفظ می کند. این نخستین باری نیست که ال جی سعی در توسعه نمایشگر ارتجاعی 
می کند. این شرکت در سال ۲۰۲۲ میلادی یک نمونه از چنین نمایشگری را نشان داد 

هرچند حداکثر میزان کشش و باز شدن پنل فقط ۲۰ درصد بود.
 Ultimate display( »ال جی ایــن نــوآوری را »تکنولــوژی نهایــی نمایشــگر
technology( توصیف می کند. برخلاف نمایشگرهای ارتجاعی فعلی که خم یا تا می 
شوند، این نمایشگرها به طور واقعی می توانند در اشکال مختلف پیچانده یا کشیده شوند. 

چنین قابلیت هایی کاربردهای نوآورانه ای در صنایع مختلف خواهد داشت.
این دستاورد بخشی از پروژه ملی وزارت بازرگانی، صنعت و انرژی کره جنوبی است که 
در سال ۲۰۲۰ میلادی آغاز شد. »ال جی دیسپلی« رهبر کنسرسیومی از ۱۹ موسسه 

تحقیقاتی است که در این پروژه فعالیت می کنند.
هرچند هدف اولیه محققان افزایش طول ۲۰ درصدی بود اما آنها با کمک فناوری های 
نوین این شاخص را ۲ برابر کردند. آنها برای این منظور از یک بستر سیلیکونی که در لنزهای 
چشمی به کار می رود و همچنین از یک روش نوین سیم کشی نمایشگر استفاده کردند. 
قدرت تحمل یک ویژگی دیگر دستاورد ال جی است. شرکت ال جی دیسپلی مدعی است 
این نمونه می تواند تا ۱۰ هزار بار کشش را تحمل کند. علاوه بر آن نمایشگر دارای یک منبع 
نور میکرو ال ای دی به اندازه ۴۰ میکرومتر است. به این ترتیب کیفیت عکس حتی در 

محیط های پر چالش با دمای شدید یا شوک های ناگهانی تضمین می شود.
ال جی در مراسم رونمایی از محصول چند کاربرد نمایشگر را نمایش داد مانند استفاده از 
آن به عنوان صفحه نمایش خمیده خودرو که با حرکات لمسی کنترل شود و صفحه نمایش 

پوشیدنی ادغام شده در لباس آتش نشان ها برای دسترسی به اطلاعات در زمان واقعی.

اخبار

مشــاور امور بانــوان معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهور در بازدید 
از پارک علم و فنــاوری اراک 
بر اهمیــت نقش بانــوان در 
حوزه های علم و فناوری و اســتفاده از ظرفیت بانوان در 

مشاغل خلاق، نوآور و دانش بنیان تاکیدکرد.
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، نخستین 
سفر استانی جدا، مشاور امور بانوان معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با هدف شناســایی 
ظرفیت ها، پتانسیل و تقویت اقتصاد دانش  بنیان به منظور 
افزایش مشارکت حضور بانوان در زیست بوم نوآوری و 

فناوری کشور به استان مرکزی انجام  شد.
این ســفر با برگزاری نشســت های هم افزایی، بازدیداز 
شرکت های دانش بنیان و خلاق مستقر در پارک علم و 
فناوری و بررسی ظرفیت های اقتصادی استان همراه بود. 
در این بازدید، جدا بر اهمیت نقش بانوان در حوزه های 
علم و فناوری تأکید کرد و افزود: باید از ظرفیت بانوان در 
مشاغل خلاق، نوآور و دانش بنیان بیشتر استفاده شود. 
در جلسه ای که در بنیاد نخبگان استان مرکزی با حضور 
هیأت بانوان اندیشه ورز اســتان برگزار شد، چالش ها، 
موانع و موارد مربوط به اشتغال و کسب و کار بانوان از بعد 

نوآوری و فناوری مطرح شد.
مشــاور امور بانوان معاون علمی در این جلسه تصریح 
کرد: یکی از اهدافی که می توان پیگیری کرد توســعه و 
ارتقاء منابع انسانی و به  کارگیری نخبگان در حوزه های 
مختلف علم و فناوری است. وی به ظرفیت های قانونی 
موجود از جمله ماده ۱۱ قانون جهش تولید دانش بنیان، 

اشاره کرد و گفت: این قانون به صنایع امکان می دهد از 
اعتبارات مالیاتی برای سرمایه گذاری و اجرای پروژه های 
تحقیق و توسعه استفاده کنند. جدا همچنین بر ضرورت 
بهره گیری از فرصت های موجود در زمینه صنایع دستی، 
گردشگری و صنعت فرش استان و استفاده از این ظرفیت 

ها برای افزایش مشارکت زنان تاکید کرد.
وی افزود: با وجــود اینکه ۴۰ درصد نخبگان اســتان 
مرکزی از بانوان هستند اما سهم کمی از بانوان در حوزه 
های تصمیم ساز و تأثیرگذار در استان حضور و مشارکت 
دارند؛ لذا با ایجاد شبکه سازی صحیح می توان از ظرفیت 
نخبگان به خصوص بانوان برای ارتقاء بهره وری و افزایش 

همبستگی اجتماعی بهتر استفاده کرد.
نادرقلی ابراهیمی، نماینده مردم شریف اراک، خنداب 
و کمیجان در نشست هم اندیشــی با حضور مشاور امور 
بانوان معاونت علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهور و جمعی از بانوان فعال و کارآفرین اظهار 
کرد: معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، منشــأ جدیدی در مباحث نوآوری و دانش 
بنیان ایجاد کرده است. قسمت اعظمی از رشد و تعالی 
اقتصاد در دنیا با بهره وری رقــم می خورد. طبق برنامه 
هفتم توســعه، کشــور نیاز به ۸ درصد رشد اقتصادی 
 دارد که یک ســوم آن می بایســت از طریق بهره وری 

ایجاد  شود.
بیش از ۱۰ هزار شــرکت دانش بنیان مردمی در سطح 
کشــور وجود دارد که نهضت علم و دانش بزرگی را رقم 
زده است. قانون جهش تولید دانش بنیان، قانون مترقی 
اســت که راه و رســم و روش پرداختن به امور علمی و 
فناوری را مشــخص کرده و با این قانــون، افزایش نرخ 
GDP در کشور فراهم خواهد شــد. وی در ادامه افزود: 
طبق ماده ۱۱ قانون جهش تولیــد دانش بنیان صنایع 
می توانند از محل مالیات ها، توسعه پیدا  کنند. استفاده از 
فرصت های خلاقیت، نوآوری و فناوری، جوامع جدید را 

تحت تاثیر قرار می دهد. ابراهیمی همچنین به مشکلات 
زیست محیطی در استان اراک اشاره کرد و ایجاد فرصت 
های گردشــگری نظیر تالاب میقان را ضروری دانست. 
وی با اشاره به وجود ۴۰ منطقه حاشیه نشین در استان 
پیشنهاد کرد: کسب وکارهای خلاقانه به این مناطق نیز 
 گسترش یابند، چرا که در سایر استان ها این مدل موفق 

بوده است.
نوآوری و فناوری در این حوزه گســترش یابد تا ضمن 
ایجاد بازار، بتوان فرصت های ویــژه ای برای صادرات 
محصولات تولیدی ایجادکرد که این امر از طریق افزایش 
مشارکت بانوان در زیســت بوم نوآوری و فناوری امکان 
پذیر خواهد بود. نادرقلی ابراهیمی در این نشســت به 
اهمیت قانون جهــش تولید دانش بنیــان و بهره وری 
در برنامه هفتم توســعه اشــاره و تأکید کرد که سهم 
بهره وری باید بخــش قابل توجهی از رشــد اقتصادی 
کشور را تأمین کند. وی افزود: با سرمایه گذاری بیشتر 
در فناوری، می توان بر مشکلات ناشی از تحریم ها فائق 

آمد و شــرایط زندگی بهتری برای مردم فراهم کرد. در 
ادامه، حسن میرزاخانی، معاون هماهنگی امور اقتصادی 
اســتانداری مرکزی، به اهمیت اجرای ماده ۱۱ قانون 
جهش تولیــد دانش بنیان و ضرورت سیاســت گذاری 
دقیق برای بهره برداری از ظرفیت های این قانون اشاره 
کرد و گفت: دولت مکلف است حقوق بانوان را بر اساس 
اصل ۲۱ قانون اساسی تضمین کند و بر نقش بانوان در 
توســعه دانش بنیان و ارتقای جایگاه آن هــا در اقتصاد 

تأکید داشت.
در نهایت، مشاوران بانوان دستگاه های اجرایی استان، 
پیشنهادهای خود را برای توسعه اشتغال بانوان در حوزه 
علم و فناوری ارائه کردند که این موارد شــامل تأکید بر 
ایجاد زیرســاخت های حمایتی، ترویج خانه های خلاق 
و تسهیل مشــارکت زنان در بازار کار بود و این اقدامات 
می توانند به شکل گیری بســترهای پایدار برای تقویت 
اقتصاد دانش بنیان و بهره وری بیشــتر از ظرفیت های 

انسانی استان مرکزی منجر شوند.

مشاور امور بانوان معاون علمی تاکید کرد:

استفاده از ظرفیت بانوان در مشاغل خلاق و دانش بنیان
News kasbokar@gmail.com

مدیرعامل شرکت فناوری بن یاخته های رویان از تولید 
اولین محصول پالایشــگاه محصــولات زایمانی خبر 
داد و گفــت: »امی کر« می تواند در ترمیم و بازســازی 
بافت و زخم سوختگی و زخم جراحی استفاده شود. به 
گزارش مهر، دکتر مرتضی ضرابی با اشاره به نامگذاری 
روزی به عنوان روز جهانی خون بند ناف گفت: این روز 
برای جلب توجه کشــورها به خون بندناف که ضمائم 
ارزشــمندی اســت ولی به عنوان زباله بیولوژیک دور 

ریخته می شوند، نامگذاری شده است.
وی در مورد سلول های بنیادی گفت: به هر سلولی که 
قدرت خودنوزایی داشته باشــد و بتواند به سلول های 
دیگر تمایز یابد، سلول های بنیادی گفته می شود. دو نوع 
سلول های بنیادی خون ساز و غیر خون ساز یا مزانشیمی 
وجود دارد. منابع ســلول های بنیادی خون ساز، خون 
محیطی، مغز استخوان و خون بند ناف است چه هر سه 

منبع در مرکز بانک خون بند ناف رویان وجود دارد.
مدیرعامل شرکت فناوری بن یاخته های رویان در مورد 
منابع سلول های بنیادی مزانشیمی گفت: بافت بندناف، 
بافت چربی و پالپ دندان؛ سه منبع سلول های بنیادی 

مزانشیمی هستند.
وی در مورد کاربرد سلول های بنیادی توضیح داد: این 
سلول ها می توانند در درمان بیماری های مختلف تاثیر 
گذار باشند. ســلول های بنیادی خون ساز در بیماری 
خونی مثل سرطان های خون، تالاسمی، نقص سیستم 
ایمنی و … کاربرد دارند. سلول های بنیادی مزانشیمی 
در بیماری های عصبی و ارتوپــدی در حال کارآزمایی 
بالینی است و محققان بسیار امیدوارند در آینده بتواند 

از آن استفاده کرد.

به گفته ضرابی؛ در حال حاضر بانک جامع خون بندناف 
رویان را به عنوان محصولات زیستی می شناسند ولی در 
این بانک علاوه بر بندناف مغز استخوان، خون محیطی، 
سلول های مزانشــیمی بندناف و پالپ دندان در قالب 

بانک امکان ذخیره سازی وجود دارد.
وی افزود: از ســرم خون بند ناف نیز بانک های دیگری 
داریم. همچنین بانک اطلاعات ژنتیکی یا HLA وجود 
دارد و این فرصت را فراهم کرده تــا برای پیوند نمونه 
مناسب را پیدا کنیم. تنها بانک جامع کشور هستیم که 

این محصولات را کنار هم ذخیره سازی کنیم.
مدیرعامل شرکت فناوری بن یاخته های رویان در مورد 
بانک خون بندناف گفت: دستاورد امروز ما ذخیره ۲۳۰ 
هزار نمونه خون بندناف است. بزرگترین ظرفیت را در 
ســطح منطقه داریم و این امکان وجود دارد با احتمال 

بیشتر نمونه مناسب برای پیوند پیدا کنیم.
وی خاطر نشــان کرد: ما امروز از کشورهای همسایه و 
اروپایی نیز نمونه خون بندناف داریم به این صورت که 
زایمان در کشورهای دیگر انجام شده و بند ناف به کشور 
منتقل شده است. ضرابی با بیان اینکه بانک خون رویان 
در نقشه جهانی ثبت شده اســت، ادامه داد: امیدواریم 
بتوانیم ارتباط بین المللی با بانک های بین المللی برقرار 

کنیم تا امکان انتقال نمونه ها نیز فراهم شود.
وی در مورد بومی سازی دانش فنی گفت: در حال حاضر 
دانش فنی دســتیابی به منابع، امکان تمایز، استفاده 
تحقیقاتی و درمانی و نگهداری طولانی مدت بیش از ۲۰ 

سال در این بانک بومی سازی شده است.
مدیرعامل شرکت فناوری بن یاخته های رویان در مورد 
زمان نگهداری محصولات بانک خون بندناف گفت: در 

حال حاضر نمونه ها را می توان در دمای منفی ۱۹۶ برای 
مدت نامحدود نگهداری کرد. اســتانداردهای جهانی 
عنوان می کنند تا ۲۵ سال قابل نگهداری هستند و در 
صورت افزایش تجربه افزایش می توانیم تا ۳۰ سال هم 

نگهداری کنیم.
وی خاطر نشان کرد: به واسطه دستیابی به این دانش 
فنی با کشورهای همسایه قرارداد امضا کردیم که بانک 
خون بندناف را در کشورهای منطقه راه اندازی کنیم. 
ضرابی در مورد پالایشــگاه محصولات زایمانی گفت: 
در پالایشــگاه محصولات زایمانی، ضمائــم زایمانی و 
بافت هایی که بعد از زایمان دور ریخته می شود پالایش 
می شود. این موضوع جدیدی است و در دنیا بدون نظیر 
است و در آن می توان خون بندناف، بافت بندناف، پرده 
جنینی، مایع جنینی و جفت را پالایش کرد. تجربه ثابت 

کرده اینها زباله نیست.
مدیرعامل شرکت فناوری بن یاخته های رویان با اشاره به 
تولید اولین محصول پالایشگاه محصولات زایمانی گفت: 
پرده آمنیونیک به عنوان اولین محصول پالایشگاه تولید 
شده و امکان عرضه آن فراهم شــده است. پیش بینی 
می کنیم بیــش از ۲۰ محصول بتوانیم در پالایشــگاه 

فرآوری کنیم.
وی افزود: این محصول با نام »امی کر« اولین محصولی 
اســت که پروانه تولید و بهره برداری از وزارت بهداشت 
دریافت کرده است و می تواند در ترمیم و بازسازی بافت 
و زخم ســوختگی و زخم جراحی مورد اســتفاده قرار 
گیرد. این محصول به صورت یک پانسمان خشک در 
بســته بندی های مختلف آماده شده و اولین محصول 

پالایشگاه است.

مدیرعامل شرکت فناوری بن یاخته های رویان با اشاره 
به صرفه جویی ارزی از طریق ذخیره سازی سلول های 
بنیادی بندناف گفت: در صورتی که نمونه سلول بنیادی 
مناسب با ویژگی های ژنتیکی یک بیمار برای پیوند، در 
بانک های داخلی وجود نداشته باشد، وزارت بهداشت 
ملزم به تهیه نمونه از بانک های جهانی است و برای تهیه 
هر نمونه از ســلول های بنیادی بند ناف از کشورهای 

دیگر بیش از ۴۰ هزار یورو باید هزینه کند.
وی تاکید کرد: همچنین هر چقدر ما ظرفیت بانک های 
سلول بنیادی را افزایش دهیم شانس پیدا کردن نمونه 
مناسب برای بیماران افزایش خواهد داشت. ما سالانه 
۲۰ تا ۲۵ هزار نمونه خون بندنــاف ذخیره می کنیم. 
همچنین علاوه بر بانک خون بندناف رویان ســازمان 
انتقال خون هم بانک خون بند نــاف دارد. با این وجود 

سال گذشته ۱۵ نمونه از سایر کشورها وارد کشور شد.
به گفته ضرابی این پالایشــگاه تا پایان سال در پارک 
پردیس راه اندازی می شــود. این محصول برای ترمیم 
روند و زخم های ســوختگی، زخم دیابتی، زخم بستر 
و… استفاده می شود. وی خاطر نشان کرد: ما در قدم 
اول پیش بینی تولید ۱۰۰۰ قطعه در ماه را داشــتیم 
ولی در حال حاضر با درخواست ۴ برابری مواجه شدیم 
که در مراکز ســوختگی استفاده شــود. همچنین این 
محصول امکان صادرات و قــدرت رقابت با محصولات 

خارجی دارد.
وی با بیان اینکه این محصول یک ســد زیستی برای 
ترمیم زخم اســت، ادامه داد: همچنین قابلیت جذب 
توســط بدن را دارد و بدون عارضه و حساسیت، قدرت 

اثرگذاری ۳ تا ۵ روزه دارد.

طرح حمایت از توسعه اقتصاد دانش بنیان روستایی به 
همت معاونت علمی ریاست جمهوری، علاوه بر سیستان 

و بلوچستان در ۸ استان دیگر نیز دنبال می شود.
به گزارش مهر به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، یکی از سرفصل های 
محوری اقدامات برنامه ملی توسعه اقتصاد دانش بنیان 
در مناطق محــروم معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، توسعه اقتصاد روستایی و 
مناطق کم برخوردار با بهره گیری از فناوری و نوآوری و 
براساس ظرفیت های بومی است که مهم ترین بخش آن 
توسعه زنجیره ارزش های مناطق کم برخوردار با استفاده 
از فناوری و نوآوری در راســتای تولید پایدار و افزایش 

بهره وری به شمار می رود.
همچنین تقویت اقتصاد روستایی با تبدیل به اقتصاد 
دانش بنیان جزو کلان اهداف این فصل از برنامه اقدامات 
برنامه ملی توسعه اقتصاد دانش بنیان در مناطق محروم 
است. طرح معین منطقه ای یک برنامه کلان سه ساله 
اســت که با رویکرد مسئله محوری، توســعه اقتصاد 
دانش بنیان در زنجیره ارزش های مزیت دار هر استان را 
دنبال می کند. این برنامه در سال ۱۴۰۲ با فراخوان اخذ 
کارگزار به عنوان معین منطقه ای شروع و پس از طی یک 
فرآیند ارزیابی و انتخاب مشخص و مدون و انتخاب ۹ 

کارگزار در استان های کشور عملیاتی شد.
در این راستا، استان سیستان و بلوچستان عملیاتی شده 

بود که اکنون با حمایت معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور و معاونت توسعه اقتصاد دانش 

بنیان در هشت استان دیگر نیز شروع به کار کرد.
زنجیره ارزش های هدف به ترتیب، استان اردبیل )سیب 
زمینی(، ایلام )دام سبک(، بوشهر )خرما(، گیلان )برنج 
و ابریشــم(، هرمزگان )میگو و ماهیان گرمابی(، فارس 
)مرکبات به ویژه لیمو(، یزد )پائین دست صنایع فولاد و 

قطعه سازی( و لرستان )ماهیان سردابی( است.
با مشارکت زیســت بوم نوآوری در هر استان و حمایت 
دســتگاه های اجرایی آن ۸۰ طرح در راستای توسعه 
اقتصاد دانش بنیان در سطح کشور و به ارزش حداقل 
چهار هزار میلیارد ریال پیاده سازی خواهد شد. همچنین 
اســناد نیازهای فناورانه زنجیره های منتخب و احصا 
زنجیره ارزش های ذکر شده از دیگر خروجی های این 
اقدامات به شمار می رود. اجرای همزمان این طرح های 
ملی، زمینه ساز توسعه اقتصاد دانش بنیان در مناطق 
محروم و تقویت زیست بوم نوآوری در استان های کشور 
شده است که پیش از این مغفول مانده بود. به کمک این 
طرح ها، ظرفیت های بالقوه، بیش تر مورد توجه قرار گرفته 

و افق روشنی در این زمینه قابل انتظار خواهد بود.
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهــوری از کارگزاران مجــری این طــرح ملی در 
 ســطح اســتان های مذکور مبلغ ۱۴۲ میلیارد ریال 

حمایت کرده است.

رئیس جهاد دانشــگاهی علوم پزشــکی و مدیر کنگره 
بین المللی زخم و ترمیم بافت گفت: بیش از ۴۶۰ میلیون 
نفر مبتلا به دیابت در دنیا داریم و سومین کشور پر جمعیت 

دنیا بعد از هند و چین هستیم.
به گزارش مهر، نشست یازدهمین کنگره بین المللی زخم و 
ترمیم بافت )یارا( با حضور دکتر سید مهدی طبایی؛ رئیس 
جهاد دانشگاهی علوم پزشکی و مدیر کنگره، دکتر پروین 
منصوری دبیر علمی کنگره، دکتر منصور جمالی زواره، دبیر 
علمی کنگره و دکتر محسن فاتح معاون پژوهشی سازمان 
جهاد دانشگاهی علوم پزشــکی و دبیر اجرایی کنگره در 
محل پژوهشکده فناوری های زخم و ترمیم بافت یارا جهاد 

دانشگاهی برگزار شد.
دکتر مهدی طبایی در این نشســت با اشاره به سابقه این 
کنگره گفت: این کنگره به ابتکار جهاد دانشگاهی از یازده 
ســال قبل با هدف ارائه آخرین دســتاوردهای این حوزه 
با حضور محققین، اســاتید، دانشــجویان و میهمانان از 

کشورهای مختلف برگزار شده است.
وی با بیان اینکه موضوع کنگره زخم های مختلفی است 
که امروزه مورد توجه سیســتم های بهداشتی دنیا است. 
زخم ها علاوه بر اینکه ناتوانی های مختلفی را ایجاد می کنند 

می توانند اثرات زیان بار فردی و اجتماعی داشته باشند.
دبیر کنگره با اشــاره به دو نوع زخم حــاد و مزمن گفت: 
زخم های حاد از جمله زخم های ناشی از تصادفات و جنگ ها 
و زخم های مزمن مثل دیابتی داشته باشند. زخم های مزمن 

زخم هایی هستند که بیش از ۶ هفته از آن گذشته و بهبودی 
نداشته است. سردسته عوامل ایجادکننده زخم های مزمن، 

بیماری دیابت است.
وی با بیان این که بر اساس آخرین تخمین ها، شیوع دیابت 
۶.۵ درصد از جمعیت است، گفت: بیش از ۴۶۰ میلیون نفر 
مبتلا به دیابت در دنیا داریم و سومین کشور پر جمعیت دنیا 

بعد از هند و چین کشور دیابتی ها است .
وی افزود: از ۴ فرد مبتلا به دیابت، سه نفر مبتلا به زخم است 
و از ۴ نفر یک نفر دچار قطع اندام می شود. شیوع قطع عضو 
در افراد فعال خانواده )مثل مردان( بیشتر است و خانواده را 

با چالش های اقتصادی مواجه می کنند.
طبایی خاطر نشان کرد: ســالانه ۴۵ میلیون نفر در دنیا 
درگیر زخم دیابتی هســتند و افرادی که دچار زخم پای 
دیابتی می شــوند، ۳۰ درصد مرگ و میر بیشــتری در ۵ 
 ســال دارند که این میزان از بسیاری از سرطان های شایع 

بیشتر است.
وی با بیان اینکه همه این مسائل نشــان دهنده اهمیت 
موضوع زخم است، افزود: فاکتورهای دیگر مثل چاقی در 
زخم ها تاثیر گذارند. ایران ششمین کشور چاق دنیاست که 
همین موضوع زمینه ساز زخم های مزمن می شود. به گفته 
رییس سازمان جهاد دانشگاهی علوم پزشکی؛ سومین عامل 
در بروز زخم ها موضوع پیری جمعیت است که می تواند انواع 
بیماری های مزمن از جمله دیابت را تشدید کند. یک سوم 

افراد بالای ۶۵ سال درگیر دیابت هستند.

تولید پانسمان زخم از محصولات زایمانی

کشور دیابتی ها سومین کشور پر جمعیت دنیا استتوسعه اقتصاددانش بنیان در ۸ استان کلید خورد
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شيوع بيماري پاناماي موز در كشور فيليپين باعث افزايش قيمت اين ميوه شده است 
كه تا چند برابر افزايش قيمت داشته و به منظور جلوگيري از واردات ويروس آن، واردات 

اين ميوه در جنوب كشور محدود شده است. 
با اين وجود، پيش بيني مي شــود كه افزايش تقاضا در شــب هاي پاياني سال به اوج 
خود برســد.  يك واردكننده بــزرگ موز به ايران بــا اعلام اين خبر گفــت: به دنبال 

شــيوع بيماري پاناما و پاجــوش آن، ممنوعيت ها و محدوديت هايــي براي واردات 
اين ميوه اعمال شــده اســت كه بازار داخلي را نيز تحت تاثير قرار خواهد داد. قاسم 
ارجمندي افزود: واردات محصول موز از تمام مرزهاي اســتان سيستان وبلوچستان 
به جز مرز ميرجاوه كه با كنترل و ضوابط قانوني وارد مي شــود، ممنوع اعلام شــده 
است. به گزارش ايانا، وي خاطرنشــان كرد: بيماري  پانامای موز منشا گياهي داشته 

و آســيبي به انســان نمي رســاند و اين بيماري قارچي با اثر منفي كه بــر خود گياه 
موز مي گذارد، باعث خشك شــدن اين محصول خواهد شــد. ارجمندي ادامه داد: 
پيش از اين، واردات نهال موز به كشــور ممنوع بود و بعد از ايــن نيز وارداتي صورت 
 نخواهد گرفــت. هم اكنون قيمت موز در بازار كشــور فيليپيــن افزايش چندبرابري 

داشته است. 

افزايش تقاضاي موز در پايان سال

براساس بخشنامه وزارت 
جهاد كشــاورزي، كشت 
برنــج در ۱۴ اســتان از 
مجموع ۱۶ استان برنج خيز 
كشــور ممنوع شده است. 
اين بخشــنامه اگرچه براي مديريــت منابع آبي 
كشور بوده اســت اما سبب خوشــحالي بسياري 
از واردكننــدگان و دلالان بــازار برنج در كشــور 
شده است. كســاني كه به خاطر سود خود دوست 
دارند حتي يك خوشه برنج در كشور توليد نشود. 
كارشناســان معتقدند اين طرح به دليل بهره وري 
پايين كشت برنج در كشــور، طرح مناسبي است 
ولي نبايد به ممنوعيت كشت خلاصه شود و بايد با 
كشت هاي جايگزين مثل كلزا و سويا، اين مساله را 

جبران كرد. 

هزينه كشــت برنج در ايران 1/5 برابر 
هزينه ها در هند است

برديا باقري،  برنجكار نمونه و كارشــناس در اين 
حوزه، درباره بخشــنامه مذكور گفت: اين اقدام با 
توجه به شرايط اقليمي كشور ما بسيار خوب به نظر 
مي رســد. وي در ادامه گفت: البته من در جريان 
ميزان مطالعاتي كه براي اين طرح صورت گرفته، 
نيستم اما با توجه محدوديت منابع آبي در كشور 
ما ديگر نمي توان مثل گذشــته به كشت برنج در 
استان هاي مختلف كشور بپردازيم. اين كارشناس 
كشاورزي گفت: هر محصولي بايد در اقليم مناسب 
خود كشت شــود و تغيير اقليم محصول هميشه 

نتايج خوبي را در پي نخواهد داشت. به طور مثال در 
استان خوزستان ما آب هاي خود را تبخير مي كنيم 
اما عملا محصول زيادي به دســت نمي آوريم. وي 
دربــاره قيمت تمام شــده برنج در ايــران گفت: 
هزينه هاي ما ۱/5 برابر هزينه ها در كشوري مثل 
 هند اســت. بهره وري ما در اين زمينه پايين است. 
به همين دليل بايد از اصرار برای كشت برنج دست  
برداريم. وي در ادامه گفت: متاسفانه هنر برخي از 
ما كشاورزان فقط كشــت برنج است. ما بايد قبول 
كنيم كه در زمينه برنج نمي توانيم با كشــورهايي 
مثل هند و پاكســتان رقابت كنيم. در حال حاضر 
حتي در استان هاي شــمالي نيز با مشكل كم آبي 
روبه رو هستيم، چه رسد به استان هاي ديگر. اين 
مساله لزوم تغيير كشت محصولات كشاورزي در 
كشــور را چند برابر مي كند. باقري در ادامه گفت: 
من به شــخصه باوجود اينكه مي توانم در تناژ بالا 
كشت برنج را انجام دهم اما تصميم گرفته ام تغيير 

كشت بدهم. 

تسهيلات و زمينه تغيير كشت را فراهم كنيم
وي دربــاره محصــولات جايگزين گفت: كشــور ما 
پتانسيل بسيار خوبي براي كشــت كلزا و سويا دارد. 
به همين دليــل انتظار ما از مســئولان وزارت جهاد 
اين است كه كشــاورزان را به كشــت اين محصول 
ترغيب كنند. متاســفانه بايد قبــول كنيم كه برخي 
كشاورزان به كشــت يك محصول خاص اصرار دارند 
كه بايد با آگاهي بخشي و فراهم كردن تسهيلات زمينه 
تغيير كشت را فراهم كنيم. برخي  اصرار دارند كه بايد 

توليد داخلي برنج را افزايش دهيم اما اين به هيچ وجه 
پشتوانه علمي ندارد. ما مي توانيم به جاي خودكفايي 
در برنج ســعي كنيم در توليد دانه هــاي روغني كه 
واقعا يكي از معضلات ماســت، به خودكفايي نزديك 
 شــويم. در حال حاضر 90 درصد روغن هاي خوراكي

 ما وارداتي است. 

مديريت بازار برنج براي جلوگيري از قاچاق
اين كشاورز نمونه درباره مافياي واردات برنج نيز گفت: بنده 
خودم به دليل روشنگري ها و شفاف سازي هايي كه در اين 
زمينه انجام داده ام، از طرف برخي از اين افراد تهديد شده ام. 
بحث واردات غيرقانوني برنج ضربه سنگيني را به كشاورزان 
برنجكار وارد مي كند. دبير انجمن برنج معتقد اســت يك 

ميليون تن برنج اضافه در 2 سال گذشته وارد كشور شده است 
اما دبير انجمن وارد كنندگان برنج، اين مساله را رد مي كند. به 
عقيده كارشناسان براي كنترل بازار برنج، قوانين سختگيرانه 
گمركي اثري ندارد زيرا اين مساله قاچاق را افزايش مي دهد. 
اگــر بازار داخلي و خارجي اين محصول از سوي مسئــولان 
مديريت شود، ديگر شاهد قاچاق اين محصول نخواهيم بود. 

»كسبوكار«ازلزومكشتهايجايگزيندركشورگزارشميدهد

بهره وري پايين در كشت برنج

15هزارتنگوشتقرمزصادرشد
درحالي كه رئيس اتحاديه گوشت گوسفندي 
صادرات را يكي از دلايل افزايش قيمت گوشت 
مي داند، رئيس مركز اصلاح نژاد دام مي گويد: 
نه تنها صادرات گوشت را گران نكرده بلكه اين 
امر به نفع كشور است و دلالان نقش اصلي در 
گراني گوشــت را دارند. وي با بيان اينكه اگر 
صادرات متوقف شود، هيچ تاثيري روي پايين 
آمدن گوشــت قرمز نخواهد داشــت، اظهار 
داشت: مجموع دام ســبكي كه در يك سال 
گذشته صادر شــده، حدود يك ميليون راس 
بوده كه درصورت تبديل شدن به لاشه معادل 

۱5 هزار تن گوشت قرمز است. 
رئيس مركز اصلاح نژاد دام گفت: در مقابل در 
يك سال گذشــته حدود ۶0 هزار تن گوشت 
قرمز به كشور وارد شــده است كه صادرات را 
جبران كرده اســت.  ملاصالحي تاكيد كرد: 
دامدار و صادرات دام به هيچ وجه در افزايش 
قيمت گوشت موثر نيست، بلكه واسطه هاي 
زائد و ناكارآمدي تشكل ها در حذف واسطه ها 
باعث افزايش قيمت گوشــت قرمز است. به 
گزارش فارس، وي افزود: پيش بيني مي شود 
تا پايان ســال 785 هزار تن گوشت قرمز در 

كشور توليد شود. 
علي اصغر ملكــي، رئيس اتحاديه گوشــت 
گوسفندي هم درباره دلايل افزايش گوشت 
قرمز گفت: افزايش صادرات، كمبود دام، پايين 
آمدن قيمت پوست و دنبه گوسفند از دلايل 

افزايش قيمت گوشت قرمز است. 
وي گفــت: در حال حاضر هر كيلو گوشــت 
گوسفندي شقه بدون دنبه با قيمت 29 تا 30 

هزار تومان به مغازه دار عرضه مي شود. 

خبر

كشاورزي

وضعيت كالبدي روســتاها طي سه 
دهه گذشــته تغييرات بزرگي كرده 
و روســتاها داراي امكانــات فراواني 
شده اند. بسياري از خانه هاي روستايي 
نوســازي شــده اند و روند نوسازي و 
مقاوم ســازي آنها همچنان ادامه دارد اما نكته اي كه همواره 
توسط كارشناسان مطرح مي شــود، اين است كه بهبود وضع 
كالبدي روستاها بدون حمايت از توليد و معيشت روستاييان 
راه به جايي نمي برد. براي برطرف شــدن ايــن نقيصه بنياد 
مســكن تفاهمنامه اي با معاونت امور توليــدات دامي وزارت 
جهاد كشاورزي به امضا رسانده است كه اقدامات اين دو نهاد 
در راستاي مولدسازي روســتاها هماهنگ مي شود و مسكن 
معيشت محور روستاييان با ظرفيت ها و امكانات اين دو نهاد 

مورد حمايت قرار مي گيرد. 

حمايت از توسعه فضاهاي معيشتي در روستاها 
عليرضــا تابش، رئيــس بنياد مســكن، در مراســم امضاي 
تفاهمنامه همكاري بنياد مســكن با معاونــت امور توليدات 
 دامــي وزارت جهاد كشــاورزي، اظهــار كــرد: 37 هزار و

 ۴35 آبادي و روســتاي بالاي 20 خانوار در سراســر كشور 
داريم كه جمعيتي بالغ بــر 20 ميليــون و ۶92 هزار نفر در 
 آنها ساكن هســتند. رئيس بنياد مســكن با بيان اينكه طي

 ۱0 سال اخير يك ميليون و 900 هزار واحد مسكن روستايي 
بهســازي و نوســازي شــده، گفت: تاكنون ۱۶ هزار و 800 
ميليارد تومان تســهيلات ارزان قيمت با نرخ سود ۴ درصدي 
براي بهسازي و نوسازي واحدهاي مسكن روستايي به مردم 
پرداخت شده اســت. تابش در پاسخ به پرسش »كسب وكار« 
درباره هدف از امضاي اين تفاهمنامه، با بيان اينكه تمركز بر 
توسعه و بهبود سكونتگاه روستاييان بدون توجه به معيشت 
آنها كارساز نيست، گفت: روستاييان به خانه های خود فقط به 
عنوان سكونتگاه نگاه نمي كنند و در آن كارهاي توليد خود را 
نيز انجام مي دهند. در بررسي هاي خود به اين نتيجه رسيديم 
كه فضاهاي معيشــتي در خانه هاي روستايي اهميت زيادي 
دارد و اين درحاليست كه متوســط متراژ فضاي معيشتي در 
خانه هاي روستايي از ۶7 متر به ۶3 متر كاهش يافته است. بر 
اين اساس درحال ايجاد هماهنگي با دستگاه هايي هستيم كه 
هر كدام به نوعي در امور توليد روستاييان مسئوليت دارند و در 
گام اول با معاونت امور توليدات دامي وزارت جهاد كشاورزي 
اين تفاهمنامه را امضا كرديم. به گفته وي، در سرشماري ای 
كه در سال 92 انجام شــد، 33 درصد از  واحدهاي مسكوني 
در روســتاها رفتار معيشتي داشــته اند. تابش اضافه كرد: با 
اين آمارها بنياد مسكن به سراغ دســتگاه هاي مسئول براي 
بالا بردن رفتار معيشــتي و افزايش نرخ اشتغال مثل وزارت 
جهاد رفت تا جلوي نزول وضعيت معيشــتي روســتاييان را 
بيش از پيش بگيرد، پس اگر بتوانيم پيوندي ميان معيشــت 
و سكونت روســتاييان ايجاد كنيم، مي توانيم به يك اقتصاد 
پايدار و توسعه پايدار در روستاها برسيم. وي افزود: اگر بتوانيم 

به روستاييان امكاناتي بدهيم كه در روستاها فرصت معيشتي 
و اشتغال داشته باشند، باعث تشويق افراد نسل بعدي آنها نيز 
خواهيم شد. تابش تصريح كرد: بايد روستايياني كه بخش مولد 
آنها قوي است و اقتصادمحور هستند را در اولويت طرح هاي 
 هادي قرار دهيم و تســهيلات بهتر و بيشــتري بــراي آنها

 قائل شويم. 

توســعه اقتصادي بدون حمايت از معيشــت 
روستاييان ميسر نيست

همچنين در اين مراسم حســن ركني، معاون امور توليدات 
دامي وزارت جهاد با بيان اينكه توســعه و بهسازي روستاها 
و هر اقدام عمراني در روســتاها بدون درنظر گرفتن معيشت 
روستايي ها دســتاورد خوبي نمي تواند داشــته باشد، گفت: 
نمي توان توســعه اقتصادي را بدون معيشت و فرصت شغلي 

روســتاييان ديد. وي تاكيد كرد: اگر به دنبال پايداري حضور 
روســتاييان در روستاها هســتيم، بايد معيشــت، اقتصاد و 
ســكونت آنها را يكجا ببينيم. ركني با بيان اينكه ايجاد يك 
كارگروه مشــخص ميان بنياد مسكن و وزارت جهاد مي تواند 
ما را به اين هدف نزديك  كند، گفت: اين كارگروه مي تواند با 
بررسي مناطق مختلف كشور و پيشنهادات مختلف،مصوباتي 
را براي عملياتي كردن معيشت روســتاييان ارائه كند. ركني 
در پاسخ به پرسش »كســب وكار« مبني بر اينكه روستاييان 
متقاضي دريافت تسهيلات براي توســعه فضاهاي معيشتي 
نظير اماكن پرورش  مرغ تخم گذار بومي يــا پروار بندي دام 
ســبك بايد به بنياد مســكن مراجعه كنند يــا معاونت امور 
توليدات دامــي، گفت: در گام اول با امضــاي اين تفاهمنامه 
كارگروهي متشــكل از مديركل دفتر مطالعــات و تحقيقات 
مسكن روستايي بنياد مســكن، مديركل دفتر بهبود تغذيه و 

جايگاه دام جهاد كشــاورزي، مديركل دفتر مسكن روستايي 
بنياد مســكن، معاون دفتر بهبود تغذيــه و جايگاه دام جهاد 
كشــاورزي و ديگر مســئولان مرتبط از هر دو نهاد تشكيل 
مي شود و پيشــنهادات مطرح شــده در اين كارگروه با تاييد 
مســئولان هر دو نهاد قابليت اجرا خواهد داشت. متقاضيان 
تسهيلات براي توسعه فضاهاي معيشتي در روستاها مي توانند 
به هر دو نهــاد مراجعه كننــد و تقاضاي آنها بــا امضاي اين 
تفاهمنامه به شكل بهتري مورد بررســي و اجرا قرار خواهد 
گرفت. وي با بيان اينكه تاكنون منابع خوبي در وزارت جهاد 
كشاورزي براي اين امر تخصيص داده شده است، افزود: سال 
گذشته حجم تســهيلات ارائه شده براي توســعه فضاهاي 
معيشتي در روســتاها بالغ بر 800 ميليارد تومان بوده است 
كه اميدواريم با امضاي اين تفاهمنامــه بتوانيم ظرفيت هاي 
 بنياد مســكن و معاونت امور توليدات دامي را در اين راســتا 

هم افزايــي كنيم. ركنــي همچنيــن در تشــريح وضعيت 
توليــدات دامــي كشــور اظهــار كــرد: در بخــش دام و 
طيــور جــزو كشــورهاي نســبتا خــوب دنيــا هســتيم 
 و بــه لحــاظ كمــي و كيفــي در دو ســه دهــه اخيــر 
پيشــرفت داشــته ايم. وي تصريح كــرد: در بخــش مرغ و 
تخم مرغ جزو ۱0 كشــور برتر دنيا هســتيم، از ســوي ديگر 
تا 2 ســال پيش جــزو واردكننــدگان پروتئين محســوب 
مي شــديم كه امــروز بــه جمــع كشــورهاي صادركننده 
پيوســته ايم. وي با اشــاره به صادرات ۱50 هــزار تن مرغ و 
تخم مرغ در ســال گذشــته از افزايش 20 درصدي صادرات 
 طي 9 ماه ابتداي امســال خبر داد و افزود: ســال گذشــته

 8/8 ميليــون تــن مــرغ توليــد شــد كــه پيش بينــي 
 مي كنيــم ايــن رقم امســال بــه بيــش از 9 ميليــون تن 

افزايش يابد. 

»كسبوكار«ازامضايتفاهمنامهبينبنيادمسكنومعاونتامورتوليداتداميوزارتجهادكشاورزيگزارشميدهد

حمايت از توليدات دامی  روستاها
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کار و
کارآفرینی 

اضافه كاري 264 هزار نفر قطع شد
 ركود به بازار كار هم سرايت كرد

 باوجود افزايش ۶۳۵ هزار نفري تعداد شاغلان كشور 
از پاييز ۹۳ تا ۹۴، ركود اقتصادي و سكته فعاليت ها 
باعث كاهش توليد، فروش و درنتيجه افت پرداختي 
بنگاه ها و حذف اضافه كاري ۲۶۴ هزار نفر شــده 
است. بررسي ها نشان مي دهد متوسط پرداختي ها 
در بازار كار ۲۲ ميليون نفري ايران پايين اســت و 
از اين رو بخش قابل توجهي از نيروي كار تمايل به 
انجام اضافه كاري براي تقويت حقوق و دستمزد خود 
دارند. درواقع ميليون ها نفر به اين راهكار رسيده اند 
كه اگر مي خواهند دريافتي بيشتري داشته باشند، 
ناچار هستند ساعات بيشــتري در محل كار خود 
بمانند يا مسئوليت هاي بيشتري را بپذيرند. همه 
اين ها نيز به اين برمي گــردد كه اصلا كاري اضافه 
براي انجام وجود داشته باشد و بنگاه شرايط ايده آلي 
براي فعاليت را پيش روي خود ببيند. نمي توان انتظار 
داشت واحدهاي درحال تعطيلي و ورشكستگي، 
واحدهاي با فعاليت زيرظرفيت و آســيب پذير در 
برابر نوسانات نرخ ارز، سياست گذاري هاي يك باره، 
بنگاه هايي كه توان افزايش هزينه هاي توليد و قيمت 
تمام شده را ندارند و خلاصه واحدهايي كه با واردات 
بي رويه محصولات مشابه خارجي مواجه اند، بتوانند 
 فعاليت خود را بيشتر كرده و از نيروها بخواهند كه
 اضافه كاري كنند. به گزارش مهر، برخي واحدها 
باوجود توان و آمادگي براي افزايــش توليد، بازار 
مناســبي براي فــروش محصولات شــان ندارند 
و بــه اصطلاح بازار كشــش خريد با تيــراژ بالاي 
محصولات شان را ندارد؛ از اين رو مجبور مي شوند 
تا زمان بهبود شــرايط فروش، سطح توليد خود را 
كاهش داده و با ظرفيت متوسط يا پايين به فعاليت 

ادامه دهند. 

خبر

 ميــاد مــرادي، 
دانشجوي كارشناسي 
ارشــد مديريت منابع 
انساني، دانشگاه عامه 

طباطبايي
در دنياي كنونــي روزبه روز ســازمان ها و محيط 
كســب وكار در حال رشد و نمو هســتند و هر روز 
ســازمان ها و كســب وكارهاي مختلفي به عرصه 
فعاليت مي پيوندند و درواقــع دنياي امروز دنياي 
تخصص مهارت هاي مختلف اســت و ســازمان ها 
در كشــورهاي توســعه يافته به دنبــال افرادي 
هستند كه تخصص، دانش و روحيه آنان برای شان 
ملموس باشــد. اين امر در كشــور ما متاســفانه 
آنچنــان مــورد توجه واقع نشــده اســت چراكه 
از طرفي با توجه به تورم شــديد نيــروي كار افراد 
جوياي كار كمتر به دنبــال علاقه و تخصص خود 
مي روند و صرفا به دنبال جذب در يك ســازمان يا 
كســب وكار براي كسب درآمد هســتند. از طرفي 
خود ســازمان ها و فعالان عرصه كســب وكار لزوم 
انطباق نيروي انســاني با ســازمان يا كسب وكار 
خــود را درك نكــرده  و در اين زمينــه اهميت و 
 توجه لازم را به خــرج نداده اند. ايــن قبيل موارد

 باعث شده كه در كشــورمان اكثر افراد مشغول به 
انجام شغلي باشند كه كمترين علاقه و استعداد را 
در آن دارند. از اين رو اين قضيه مي تواند باعث پايين 
آمدن بهــره وري و همچنين افزايــش هزينه هاي 
آموزش وتلف شدن زمان و هزينه سازمان ها شود. از 
اين رو است كه هر روز رشته هاي مختلف دانشگاهي 
ايجاد مي شوند و روز به روز تخصصي تر و جزئي تر، 
مي شــوند چراكه ســازمان ها به دانش و تخصص 
اين افراد كــه فارغ التحصيل مي شــوند، نياز مبرم 
دارند، از طرفي امروزه هر ســازمان يا كســب وكار 
استراتژي خاص خود را داراســت، به عنوان مثال 
استراتژي يك موسسه خيريه با يك شركت توليد 
پوشاك طبيعتا بســيار متفاوت خواهد بود و براي 
موفق شــدن هر كدام بايد راه مخصوص به خود را 
پيمود ؛از اين رو موفقيت ســازمان ها و كسب وكار 

به انسان هاي شاغل در آن بســتگي دارد و درواقع 
به نوعي اين نيروي انســاني اســت كه شكست يا 
موفقيت يك سازمان و كســب وكار را رقم مي زند، 
در اين جاست كه هر كسب وكار و سازماني با توجه 
به مولفه هايي همچون توليدي، بازرگاني و خدماتي 
بودن استراتژي خاص خود را داراست و بايد سعي 
كند از افرادي براي پيمودن راه موفقيت و پيشرفت 
اســتفاده كند كه دانش، تخصص، روحيه و علايق 
آن ها تا حد زيــادي منطبق با ســازمان و اهداف 
كسب وكار باشد. به عنوان مثال براي سازماني كه 
ايده پردازي و خلاقيت يك نوع ارزش محســوب 
مي شود، نمي توان افرادي را به كار گمارد كه داراي 
يك روحيه رسمي و خواهان تبعيت مطلق از قوانين 
و مقررات در همه زمينه ها هستند و يا برعكس اگر 
رسميت و تبعيت از قوانين و مقررات در سازمان يا 
محيط كســب وكار يك نوع ارزش است، نمي توان 
افرادي را اســتخدام كرد كه به دنبال ايده پردازي 
و خلاقيت هســتند از اين رو لازم است كه قبل از 
هر چيزي استراتژي كسب وكار و سازمان مشخص 
شود و درواقع تعيين كنيم كه در سازمان يا محيط 
كســب وكارمان چه چيزهايي داراي ارزش است، 
چه تخصص ها و دانش هايي مورد نياز است و افراد 
مورد نياز بايد داراي چه نوع روحيه و خلق وخويي 
باشند و بسياري موارد ديگر؛ تنها بر اين اساس است 
كه مي توانيم دست به استخدام و به كارگيري افراد 
منطبق با استراتژي كسب وكار بزنيم. در اين جاست 
كه درصورت انطباق منابع انســاني با اســتراتژي 
كسب وكار و ســازمان اول از همه نياز به آموزش و 
هزينه هاي هنگفت آن كاهش مي يابد و همچنين 
ضايعات و خرابكاري هاي احتمالي پايين آمده و از 
طرفي چون روحيات، دانش، تخصص منابع انساني 
منطبق با اهداف و اســتراتژي كسب وكار است،از 
اين رو موجب ايجاد يك محيط پويا و فعال گشته 
و كاركنان و نيروي انساني از كار خود لذت مي برند 
و طبيعتا تمام موارد بالا منجر به موفقيت و پويايي 
كسب وكار و افراد شاغل در آن مي شود اما آن چيزي 
كه در اينجا حائزاهميت اســت و در انطباق منابع 

انساني با استراتژي كسب وكار كمك شاياني به ما 
مي كند، مساله جذب و استخدام مي باشد؛ اگر در 
جذب و اســتخدام از افراد متخصص و روان شناس 
و كارشــناس بهره ببريم و سعي كنيم با روش هاي 
مختلف افــراد مورد انتظــار خود را شناســايي، 
اســتخدام و جذب كنيــم، كمك شــاياني به ما 

می شود. مساله ديگر اين است انطباق با استراتژي 
و شرايط كســب وكار بايد در تمام سطوح مختلف 
سازماني و مديريتي اجرا شــود و از مدير گرفته تا 
كارشناسان و تكنسين ها و نيروهاي سطح پايين تر 
 هر كدام بايد تا حــدي برخوردار از ايــن انطباق

 باشند. 

همچنيــن در صورتــي كــه احســاس نيــاز به 
آمــوزش و توجيــه بيشــتر داشــتيم، مي توانيم 
با آموزش و توســعه منابع انســاني اين انطباق و 
هماهنگي را بيشتروبيشــتر كنيم تا كســب وكار 
 و ســازمان مان روزبــه روز در محيــط پرچالش

 امروزي موفق تر شود. 

در يک مقاله دانشگاهي بررسي شد 

لزوم انطباق منابع انساني با استراتژي کسب وکار 

شروع هر كسب وكار و حرفه اي ريسك 
و خطرات خاص خود را دارد و ممكن 
است به شكست يا موفقيت بينجامد. 
در استارتاپ هاي ناب ســعي بر اين 
است كه از ميزان ريسك و خطرات تا 
جايي كه ممكن است كم كنند و شانس موفقيت و رسيدن به 

هدف را بالا ببرند. 
امير محســني، عضو اتاق بازرگاني در رابطه با استارتاپ ناب، 
ريشــه و اهداف آن به »كســب وكار« گفت: وظيفه مهم در 
راه اندازي يك كسب وكار، تحقيق براي اعتبار، ارزيابي و توسعه 
ايده يا مفاهيم كسب وكار است. اگر ارزش يك شركت براساس 
تكنولوژي آن شــركت باشد، مهم اســت كه بنيان گذاران از 
مالكيت معنوي ايده هاي خود حفاظت كنند. اســتارتاپ ناب 

يك متدولوژي مدرن، محبوب و موفق كارآفريني است. 
وي درباره استارتاپ ناب گفت: استارتاپ ناب سيستمي است 
براي ساخت يك كسب وكار يا محصول در موثرترين راه ممكن 
براي كاهش ريسك شكســت. در اين رويكرد براي راه اندازي 
كســب وكار و محصول همه ايده هاي محصول و كسب وكار 
فرضياتي تلقي مي شــوند كه بايد با آزمايش كردن سريع در 
بازار اعتبارسنجي شوند. اين رويكرد بر آزمايش كردن علمي، 
بيرون دادن تكرار شدني محصول و بازخورد مشتريان استوار 

است تا به يادگيري معتبر برسد.
محســني توضيح داد: همانند رويه هاي مديريت ناب، فلسفه 
اســتارتاپ ناب به دنبال حذف كارهاي بي فايــده و افزايش 
كارهاي ارزش آفرين طي فاز ساخت محصول است به گونه اي 
كه استارتاپ ها بتـوانند بـدون نيـــاز به سرمايه گذاري هاي 
كلان بيروني، طرح هاي كسب وكار مفصل و محصولي بي نقص، 

شانس موفقيت بيشتري داشته باشند. 
اين كارشناس اقتصادي ادامه داد: كمال در ساخت محصول، 
طرح هاي كســب وكار درازمدت در يك بــازار غيرقطعي يا 
ناشناخته يا مفروضات اعتبارسنجي نشده، همگي چيز هايي 
هستند كه به كاربرندگان استارتاپ ناب از آنها پرهيز مي كنند. 

ريشه استارتاپ ناب
 ERIC( محسني درباره ريشه استارتاپ ناب گفت: اريك ريس
RIES( در سپتامبر ۲008 براي نخستين بار در وبلاگ خود 
از عبارت LEAN STARTUP استفاده كرد. باوجود آنكه 
در آغاز براي شركت هاي با فناوري بالا بود از آن زمان تاكنون 
كاربــرد آن به هر فرد، تيم يا شــركتي كه بــه دنبال معرفي 
محصول يا خدمتي نو در بازار بوده، گسترش يافته است. اكنون 
محبوبيت استارتاپ ناب از زادگاهش ســيليكون ولي بسيار 

فراتر رفته و در سراسر جهان گسترش يافته است. 
ايــن عضــو اتــاق بازرگانــي همچنيــن دربــاره فلســفه 
اســتارتاپ ناب گفت: فلســفه اســتارتاپ نــاب مبتني بر 
 توليــد ناب اســت؛ يــك روش توليــد جديد كــه در دهه 
۶0 ميلادي توســط تويوتا به كار گرفته شــد و به »سيستم 
توليــد تويوتا« هــم معروف اســت و پــس از موفقيت هاي 

تويوتا در دهه هاي بعد، نخست توســط خودروسازان غربي 
و ســپس در صنايع ديگر كاربرد يافت. سيســتم توليد ناب 
به عنــوان هدفش، كاهــش دادن هزينه هــا و مصرف منابع 
براي مواردي كــه ايجــاد ارزش براي مشــتري نمي كند را 
درنظر مي گيرد. درنتيجه به طور خاص متمركز مي شــود تا 
كارها و داشــته ها را در سراســر خط مونتاژ به حداقل مورد 
 نياز براي مشتري برســاند اما درصورت نياز از كارت كانبان

 استفاده مي شود. 
وي گفــت: اســتارتاپ نــاب از تركيــب توليــد نــاب، 
گســترش مشــتريان و توســعه نرم افــزاري چابــك 
 بــه همــراه آموزه هايــي از اســتارتاپ هاي موفــق بــه

 وجود آمد. 

استراتژي خروج
محسني همچنين در رابطه با استراتژي خروج گفت: استراتژي 
خروج يك مفهوم كليدي در برنامه ريزي است و تقريبا درباره 
هر پروژه اي مســتقل از موضوع پروژه تعريف مي شود. براي 
حصول موفقيت در هر كاري مانند شــغل، تحصيل، ســفر، 
پيوند، جدايي و هر چيز ديگري بايد بدانيم استراتژي خروج ما 

چيست، آيا راه بازگشت داريم؟ 
وي توضيــح داد: شــناگران پيــش از آنكه در يك مســير 
طولاني شــنا كنند، راه بازگشــت بــه نقطه شــروع را هم 
درنظــر مي گيرند. حتــي وقتي مغــازه مي رويم تــا لباس 
يا چيــز ديگــري بخريم، ابتــدا بايــد خاطرجمع باشــيم 
كه مي توانيم در صورت لــزوم پس بدهيم يا خير. داشــتن 

 انتخاب خروج از يك تصميم نقــش مهمي در تصميم گيري 
دارد. 

وي ادامه داد: بعد از لشكركشــي به عراق و افغانستان، وقتي 
مهاجمان به مشكلات بزرگ افتادند، فكر و ذكرشان استراتژي 
خروج بود و ديديم در عراق سياســت آمريــكا تغيير كرد و 
استراتژي خروج كليد خورد. در افغانستان نيز استراتژي خروج 
در دســتور كار رهبران ايالات متحده است. در همه جنگ ها 
فرماندهان ضمــن طرح حمله، فكر عقب نشــيني و خروج از 

صحنه عمليات را هم مي كنند.
 اســتراتژي خــروج خــودش يــك علــم اســت. فقــط 
 جنگ نيســت كــه احتياج بــه اســتراتژي خــروج دارد،

 از زدن يك شــركت گرفته تا پيوند با يك گروه سياســي و 

حتي رفتن به آسمان خراش، لازم است راه  درروی آن را هم 
بشناسيم وگرنه در شرايط خطير با مشكل روبه رو مي شويم. 

براي همين در بيشتر ساختمان هاي عمومي علامت استراتژي 
خروج را به ديوار مي زنند و زير آن نقشــه اي از ســاختمان و 
مســير هاي خروجي به نحوي ترسيم شده كه توجه حاضران 
در آن مكان را جلب كند. هدف آن اســت اگر سانحه اي مثل 

آتش سوزي رخ داد، همه بتوانند راه گريز را پيدا كنند. 
برگشــت به وضع نخســتين آنقدر بديهي اســت كه حتي 
مايكروسافت هم گوشي دستش آمده و مفيدترين كليدي را 
كه درست كرده، »كنترل زد« است كه اگر اشتباهي كرديم، 
 )مثلا متني را نوشــتيم و پاك كرديم و بعد پشيمان شديم( 

بتوانيم برگرديم. 

امير محسني در گفتگو با »كسب وكار« از استارتاپ ها مي گويد

استراتژي کاهش ریسك در استارتاپ ناب
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آگهی تغییرات شرکت زمیران قشم )سهامی خاص( 
به شماره ثبت ۳۱۴ و شناسه ملی ۱۰۸۶۱۴۹۸۶۷۰

برابر صورتجلســات مجمع عمومی عادی به طور فــوق العاده و هیــأت مدیره مورخ 
۱۴۰۳/۰5/۱۹ شرکت مزبور به واصله مورخ ۱۴۰۳/۰5/۳۱ که در تاریخ ۱۴۰۳/۰۸/۰۷ از 

لحاظ واریز هزینه های ثبتی و امضای ذیل دفاتر ثبت تکمیل گردیده است :
۱-  آقای جعفر شاکری به شماره ملی ۰۳۸۳5۲۰۲5۸ به سمت رئیس هیأت مدیره خانم 
سوسن شجاعی به شماره ملی ۰۰۴۲5۹۱۴۳۰ به سمت نایب رئیس هیأت مدیره و آقای 
محمد علی شاکری به شماره ملی ۰۰۶۰۷۶۲۴۹۷ به سمت مدیر عامل و عضو هیأت مدیره 

برای مدت دو سال انتخاب گردیدند.
۲- کلیه مکاتبات اسناد و اوراق تعهد اور تجاری و بانکی از قبیل چک، سفته، بروات عقود اسلامی 
و قراردادها با امضای رئیس هیأت مدیره و مدیر عامل منفرداً همراه با مهر شرکت معتبر می باشد.

۳- مدیر عامل مجری مصوبات هیات مدیره می باشد.
۴- آقایان حسن تقی پور امیر آبادی و احمد اکبری ولوجردی به ترتیب به سمت بازرس 

اصلی و علی البدل برای مدت یک سال انتخاب گردیدند.
رویا زاهدنیا
رئیس اداره ثبت شرکتها

آگهی تغییرات شرکت رخ نمایان قشم )با مسئولیت محدود(
به شماره ثبت ۳۴۶5 و شناسه ملی ۱۴۰۰۰۲55۷۱۹

برابر صورتجلسات مجامع عمومی فوق العاده عادی به طور فوق العاده و هیأت مدیره مورخ 
۱۴۰۳/۰۷/۲۸ شــرکت مزبور به واصله مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۲۸ که در تاریخ ۱۴۰۳/۰۸/۰5 از 

لحاظ واریز هزینه های ثبتی و امضای ذیل دفاتر ثبت تکمیل گردیده است :
۱ - در نتیجه نقل و انتقالات به عمل آمده در شــرکت شرکاه و درصد سهم الشرکه هر یک 
عبارتند از : آقایان فرید فرهادیه دارنده ســی و سه درصد از کل سهم الشرکة و غیاث الدین 

واحدی دارنده شصت و هفت درصد از کل سهم الشرکه می باشند.
۳- آقایان غیاث الدین واحدی به شماره ملی ۰۱۱۱۸۴5۴۲۴ به سمت مدیر عامل و عضو 
هیأت مدیره و فرید فرهادیه به شماره ملی ۴۴۳۳۴۹۱۹۰۱ به سمت رئیس هیأت مدیره برای 

مدت نامحدود انتخاب گردیدند.
۴-  مکاتبات ، استاد اوراق تعهد آور ، تجاری و بانکی از قبیل چک سفته، بروات ، عقود اسلامی و 
قراردادها با امضای هر یک از اعضای هیأت مدیره منفرداً همراه با مهر شرکت و مکاتبات عادی 

و اداری با امضای هر یک از اعضاء منفرداً همراه با مهر شرکت معتبر میباشد.
5- مدیر عامل مجری مصوبات هیأت مدیره می باشد.

رویا زاهدنیا

آگهی تغییرات شرکت پایا پالا آوید قشم )سهامی خاص(
به شماره ثبت ۷۱۶۲ و شناسه ملی ۱۴۰۱۱۰5۶۷۲۴

برابر صورتجلسات مجمع عمومی عادی سالانه مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۳۱ و هیات مدیره مورخ 
۱۴۰۳/۰۶/۱۷ شرکت مزبور به واصله مورخ ۱۴۰۳/۰۸/۰۱ که در تاریخ ۱۴۰۳/۰۸/۰5 از 

لحاظ واریز هزینه های ثبتی و امضای ذیل دفاتر ثبت تکمیل گردیده است.
۱- صورتهای مالی شامل صورت سود و )زیان( صورت وضعیت مالی صورت تغییرات 
در حقوق مالکانه و همچنیــن جریان های نقدی منتهی به تاریــخ ۱۴۰۲/۱۲/۲۹ به 

تصویب رسید.
۲- موسسه حسابرسی کاربرد تحقیق به سمت حسابرس و بازرس اصلی و آقای علی نجات 

رحیمی به سمت بازرس علی البدل برای سال مالی منتهی به ۱۴۰۳ انتخاب گردیدند.
۳- روزنامه کثیر الانتشار صبح ساحل جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید.

۴-  دفتر هماهنگی شرکت در تهران به نشانی اقدسیه - خیابان موحد دانش - خیابان 
فیروز بخش - بن بست رز - پلاک 5 طبقه اول - واحد ۱ - کد پستی ۱۹5۷۷5۴5۱۱ 

تغییر یافت
روپا زاهدنیا
رئیس اداره ثبت شرکتها

آگهی تغییرات شرکت نیکسا دژ آرسین قشم با مسئولیت محدود
به شماره ثبت ۷۶۷۲ و شناسه ملی ۱۴۰۱۳۱۴5555

ر صورتجلســات مجمع عمومی عــادی به طور فــوق العاده و هیــات مدیره مورخ 
۱۴۰۳/۰۷/۱۲ شــرکت مزبــور به واصلــه مورخــه ۱۴۰۳/۰۷/۲۱ کــه در تاریخ 
۱۴۰۳/۰۸/۰۶ از لحــاظ واریز هزینــه های ثبتی و امضای ذیــل دفاتر ثبت تکمیل 

گردیده است. 
۱- در نتیجه نقل و انتقالات به عمل آمده در شرکت شرکا و میزان سهم الشرکه هر یک 
عبارتند از خانم ها ندا سلمانی پور باردئی دارنده ۹۹/۰۰۰/۰۰۰ ریال و زهرا سلمانی پور 

باردنی دارنده ۱/۰۰۰/۰۰۰ ریال سهم الشرکه می باشند. 
۲- خانمها ندا سلمانی پور باردئی به شماره ملی ۴۶۲۲۲۱۹۹۳۱ به سمت مدیر عامل 
و رئیس هیات مدیره و زهرا سلمانی پور باردئی به شماره ملی ۴۶۱۰۷۴۳۲۱۳ به سمت 

نایب رئیس هیات مدیره برای ده سال انتخاب گردیدند.
۳- کلیه مکاتبات اسناد و اوراق تعهد آور و بهادار و تجاری و بانکی از قبیل ،چک سفته 
و بروات و عقود اسلامی و قراردادها و مکاتبات عادی و اداری با امضای منفرده عامل و 

رئیس هیات مدیره همراه با مهر شرکت معتبر میباشد .
رویا زاهدنیا 
رئیس اداره مالیات شرکتها

آگهی تغییرات شرکت آفتاب شکن کهن قشم )با مسئولیت محدود(
به شماره ثبت ۷5۱۳ و شناسه ملی ۱۴۰۱۲5۳۰۶۶۸

برابر صورتجلسات مجامع عمومی فوق العاده عادی به طور فوق العاده و هیات مدیره 
مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۲۴ شــرکت مزبور بــه واصله مــورخ ۱۴۰۳/۰۷/۳۰ که در تاریخ 
۱۴۰۳/۰۸/۰۷ از لحاظ واریــز هزینه های ثبتی و امضای ذیــل دفاتر ثبت تکمیل 

گردیده است :
۱- در نتیجه نقل و انتقالات به عمل آمده در شرکت شرکاء و درصد سهم الشرکه هر 
یک عبارتند از آقایان توفیق تیمار دارنده بیســت و پنج درصد از کل سهم الشرکه، 
یاسین توفان دارنده پنج درصد از کل سهم الشرکه امین صادقی دارنده چهل و پنج 
درصد از کل سهم الشــرکه و خانم حنیفه قلندری دارنده بیست و پنج درصد از کل 

سهم الشرکه می باشند . 
۲- خانم حنیفه قلندری به شماره ملی ۳۴۲۱۰۹۸۹۳۱ به سمت رئیس هیات مدیره 
و آقای امین صادقی به شماره ملی ۳۴۱۰۴۰۸۲۱5 به سمت مدیر عامل و نائب رئیس 

هیات مدیره برای مدت نامحدود انتخاب گردیدند
۳- کلیه اسناد و اوراق بهادار و تعهد اور شرکت اعم از چک سفته و غیره با امضای مدیر 
عامل منفرداً همراه با مهر شرکت و مکاتبات عادی و اداری با امضای منفرد مدیر عامل 

به تنهایی با مهر شرکت معتبر می باشد .

آگهی تصمیمات شرکت راهکار هوشمند سرمایه آینده 
قشم)سهامی خاص(

به شماره ثبت ۷۷۸۴ و شناسه ملی ۱۴۰۱۳۷5۴۰۲۷
برابر صورتجلسه هیات مدیره مورخ ۱۴۰۳/۰۸/۰۶ به واصله مورخ 
۱۴۰۳/۰۸/۰۶ که در تاریخ ۱۴۰۳/۰۸/۰۷ از لحاظ واریز هزینه های 

ثبتی و امضای ذیل دفاتر ثبت تکمیل گردیده است
شعبه شرکت در اســتان تهران به نشــانی شــهر تهران، خیابان 
محمودیه، خیابان اردی بهشت ، پلاک ۲۷- ساختمان موناکو، طبقه 
۶ کدپستی ۱۹۸۶۶۴5۴۲۳ با مدیریت شعبه آقای افشین کاتبی 

جهرمی به شماره ملی ۲۴۷۱۷۴۱۸۷۸ تاسیس گردید.
رویا زاهدنیا
رئیس اداره ثبت شرکتها

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان ایلام: 
حضور در فضای مجــازی از 

ضروریات جهاد تبیین است
مدیــرکل تبلیغــات اســلامی اســتان 
ایلام گفــت: ایجاد شــبکه فعالیــن فضای 
 مجازی توســط بانــوان از ضروریــات جهاد 

تبیین است.
ایلام- حجت الاسلام علی رحیمی در جلسه 
هماهنگی با مبلغات استان اظهار داشت: ایجاد 
شــبکه در فضای مجازی در جهت مواجهه با 
فعالیت های رسانه ای دشمن مهم و ضروری 

است.
وی افزود: دشمن با ایجاد شــبکه و تشکیل 
لشــکر های ســایبری بصورت فعال در حال 
تخریب ذهن جوانان در سراســر جهان می 
باشــد و در این مورد نیز به توفیقاتی دســت 

یافته است.
مدیــرکل تبلیغات اســلامی اســتان ایلام 
گفت: اقــدام هماهنــگ، فعال و مســتمر 
و جمعی مــی توانــد معــادلات در فضای 
مجازی که امــروزه بصــورت حقیقی نمود 
پیدا کــرده و آثــار آن را امــروزه در جامعه 
مشــاهده می کنیم را تغییر دهــد، بنابراین 
بانوان دغدغه مند می تواننــد بصورت فعال 
 و برنامــه ریــزی شــده در فضــای مجازی 

فعال باشند.
حجت الاسلام  رحیمی با بیان اینکه فعالیت 
در فضای مجازی نیازمند آموزش است، بیان 
داشت:  ســازمان تبلیغات اسلامی در جهت 
فعالیت مناسب و موثر بانوان دغدغه مند در 
فضای مجازی اقدام به برگــزاری دوره های 

آموزشی خواهد نمود.

مدیرکل بهزیستی مازندران 
گفت: آگاه سازی مددجویان 
نســبت به اثرات قــرآن در 
زندگی از برنامه های اولویت 
دار بهزیســتی می باشــد و 
اهتمام ما در اختیار قرار دادن 

امکانات قرآنی به این عزیزان می باشد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل بهزیستی مازندران؛ 
بریمانی مدیرکل بهزیستی اســتان در آیین اختتامیه 
جشنواره فرهنگی آموزشی زندگی با قرآن ضمن تبریک 
ولادت باسعادت حضرت زینب کبری)س(، پرچمدار 
نهضت عاشورا و روز پرستار، گفت: در بهزیستی شریف 

ترین بندگان خدا، خدمت دریافت می کنند.
بریمانی با اشاره به اینکه توانمندسازی فرهنگی گروه 
هدف همواره مورد توجه و تاکید ســازمان می باشــد، 
افزود: بهزیســتی همواره تلاش کرده تا فضای قرآنی را 
برای مددجویان تسهیل و ترویج کند. مدیرکل بهزیستی 
استان با اشاره به توانمندی های جامعه هدف در عرصه 

های مختلف علمی، فرهنگی، هنری، ورزشی و غیره، 
خاطر نشان کرد: آگاه سازی مددجویان نسبت به اثرات 
قرآن در زندگی از برنامه های اولویت دار بهزیستی می 
باشد و اهتمام ما در اختیار قرار دادن امکانات قرآنی به 
این عزیزان می باشد. وی با اشاره به نقش قرآن در هدایت 
بشر، اظهار داشــت: با دیدگاه قرآنی می توانیم رفتار و 
نگرش سالم داشته باشیم و توسل به قرآن منتج به نتایج 

موفقیت آمیز و درخشان در زندگی می شود.
بریمانی ادامه داد: خانواده بزرگ بهزیســتی مازندران، 
پیوسته با توسل به قرآن راه دشوار و پر خیر و برکتی که در 
حال پیمودن است را طی می کند تا به اهداف عالیه خود 
که همان رفع نیازهای اساسی محرومین است دست یابد.
این مسوول ضمن محکوم کردم جنایات رژیم کودک 
کش اسراییل در غزه و لبنان و آرزوی موفقیت و پیروزی 
برای محور مقاومت، خاطرنشان کرد: از پیوستن خانواده 
بزرگ بهزیستی مازندران به پویش ایران همدل جهت 

کمک به همنوعانمان در فلسطین و لبنان سپاسگزارم.
رئیس شــورای هماهنگی ســازمان تبلیغات اسلامی 
مازندران گفت: قرآن بعنوان کتاب آســمانی، موجب 

هدایت بشر به سر منزل مقصود است.

حجت الاسلام اصغری رییس شورای هماهنگی سازمان 
تبلیغات اســلامی مازندران نیز در آیین گفت: قرآن در 

زندگی ما از ارزش و اهمیت بالایی برخوردار است.
این مســوول با بیان اینکه قرآن بعنوان کتاب آسمانی 
موجب هدایت بشر به سر منزل مقصود است، افزود: اگر از 
این کتاب شریف و برنامه های آن در زندگی خود استفاده 
کنیم قطعاً محیطی سرشار از صفاو صمیمیت خواهیم 
داشت هم سعادت دنیوی را کسب خواهیم نمود و هم به 

سعادت اخروی که هدف نهایی است می رسیم.
حجت الاسلام اصغری با مهم برشمردن نقش قرآن در 
زندگی بشریت، عنوان کرد: باید از نعمتی که خداوند متعال 
به ما داده بطور صحیح استفاده کنیم و در زندگی به قرآن 
اهتمام داشته باشیم.وی ادامه داد: موفقیت مردم مظلوم 
فلسطین و محور مقاومت در مقابل رژیم صهیونیستی و 
امریکا، توسل به قرآن است.حجت الاسلام اصغری اظهار 
داشت: فرد کافر و ظالم هیچگاه با قرآن مانوس نمی شود و 
انس مددجویان بهزیستی با آیات و مفاهیم قرآن محصول 
قلوب پاک است. حجت الاسلام ابراهیمی گفت: خدمت به 

مددجویان بهزیستی نوعی مجاهدت است.
حجت الاسلام ابراهیمی مشاور استاندار و رییس ستاد 

اقامه نماز مازنــدران نیزدر این مراســم گفت: برپایی 
جشنواره قرآنی بالاترین اعتبار و فرهنگ سازی در جامعه 
است. حجت الاسلام ابراهیمی ضمن اشاره به فرمایش 
مقام معظم رهبری) مدظله العالی(در خصوص بهزیستی 
"من از بهزیستی به خاطر کار سنگینی که برعهده دارد 
تشکر می کنم"، افزود: خدمت به مددجویان بهزیستی 
نوعی مجاهدت است. رئیس ستاد اقامه نماز استان ادامه 
داد: قرآن سه مســاله اثبات، کیفیت مساله معاد و ادله 

منکران به قیامت را مطرح می کند. این مسوول عنوان 
کرد: اگر مسائل قرآنی مورد توجه آحاد جامعه خصوصا 

جوانان قرار گیرد، از بسیاری مشکلات کاسته می شود.
حجت الاســلام ابراهیمی اظهار داشت: رفتار حسنه و 

خصلت نیکو در اعتلای جامعه نقش مهمی دارد.
رییس ستاد اقامه نماز مازندران تصریح کرد: اساس و پایه 
احکام برمی گردد به اعتقادات و توحید محوری که همه 

آن در گرو مهم برشمردن نماز است.

مدیرکل بهزیستی مازندران:

توانمندسازی فرهنگی گروه هدف مورد توجه و تاکید سازمان بهزیستی است

لیلا رضوانی- رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شورای 
اسلامی شهرکرج در نشست خبری با خبرنگاران البرزی گفت: ارتباط 

خوب و تنگاتنگی بین شورای ششم و رسانه ها برقرار نشده است.

حسین سعیدی سیرایی در نشســتی که برای ارائه گزارش عملکرد 
شــورا در پارک ایران کوچک برگزار شــد، افــزود: اقدامات خوبی 
در این دوره از شــورا انجام شــده که ســال ها بر زمین مانده بود اما 
بســیاری از مردم از این فعالیت هــا اطلاع ندارند زیرا شــهرداری و 
شــورای اســلامی شــهر کرج ارتباط خوبی با رســانه هــا برقرار 
نکرده اند. وی با اشــاره به اینکه بودجه پیش بینی شــده در روابط 
عمومی با بودجه بیــش از ۲۰ هزار میلیــارد تومانی کرج همخوانی 
ندارد،ادامه داد: از شــهرداری کــرج انتظار می رود ایــن موضوع را 
 در متمــم بودجه لحــاظ کند تــا رضایتمندی حداقلــی در حوزه 
رسانه ایجاد شود. سعیدی سیرایی با اشــاره به اینکه تلاش می شود 
حمایت از  رسانه ها که جزو وظایف ذاتی این کمیسیون است در متمم 
بودجه دیده شود، گفت: فعالیت های مرتبط در کرج در حال انجام است 
اما با توجه به بزرگی و وسعت این شهر باید برنامه های بیشتری برای 

مردم اجرا شود. وی با اشاره به اینکه داشتن توقع اجرای چنین برنامه 
 هایی فقط از شهرداری منطقی نیست زیرا متولیان فرهنگی بسیاری در 
حوزه های مختلف فعالیت دارند و در امور فرهنگی دخیل هستند، ادامه 
داد: با توجه به مشکلات اقتصادی که گریبان کشور را گرفته بسیاری از 
نهادها و ادارات توان اجرای برنامه های مربوطه را ندارند و به شهرداری 

رجوع می کنند و چشم همه آنها به دست شهرداری است.
رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شورای اسلامی شهرکرج 
با اشاره به اینکه برنامه های شاد بســیاری در کرج برگزار می شود اما 
کافی نیست، بر ضرورت فراگیر کردن این برنامه ها در شهر تاکید کرد 
و گفت: بنده برای افتتاح خانه هنرمندان کرج بسیار زحمت کشیدم اما 
در آن زمان قرار بود این مکان به پاتوق هنری تبدیل شود و هنرمندان به 
مدیریت شهری کمک کنند زیرا ملک برای شهرداری است و در اختیار 
خانه هنرمندان قرار دارد. سعیدی ســیرایی هدف از راه اندازی خانه 

هنرمندان را کمک این افراد برای ارائه راهکار در موضوعات شهری، 
فرهنگی و هنری وبازوی کمکی شهرداری عنوان و اظهار کرد: مدتی بعد 
خانه هنرمندان با یک نگاه سیاسی از رویکرد اصلی خود فاصله گرفت 
و امروز در ارائه خدمات به مردم موفق نیست و اساسنامه آن هم بیشتر 
توسط شخصیت های حقیقی نوشته شده است. وی ادامه داد: ما به این 
موضوع ورود کردیم و با اتمام دوره هیئت مدیره و هیئت امنای خانه 
هنرمندان مواجه شدیم. البته در این امر دخالت نمی کنیم و کار را به 
خود اعضای خانه سپردیم و اکنون در حال اصلاح اساسنامه هستند و 
هیئت مدیره جدید امور مربوطه را با رویکرد هنر انقلابی به پیش خواهد 
برد و ما نیز از آنها حمایت خواهیم کرد. وی اظهار کرد: بخشی از میادین 
و معابر شهر کرج فاقد نام و برخی دارای دو نام هستند که باید اصلاحات 
لازم صورت گیرد چرا که بیش از یک سال است کمیته نامگذاری معابر 

برگزار نشده و این مسئولیت به ما سپرده شد و در حال انجام است.

روند سوخترســانی به مجــاری عرضه و مصرف 
کنندگان عمده و جز در شهرســتان جاســک 

بصورت میدانی بررسی و مطلوب ارزیابی شد.
 به گــزارش روابط عمومی شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی هرمزگان، با حضور دوراندیش 
معاون فرماندار جاســک بازدید و پایش تعدادی 
از مجاری عرضه ســوخت در شهرستان جاسک 

انجام شد.
در این بازدیدها که مدیــران جایگاه های عرضه 
سوخت نیز حضور داشــتند روند توزیع سوخت 
تشریح و مشکلات در این زمینه برای انعکاس به 
کارگروه سوخت ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
استان بررسی شد. معاون فرماندار جاسک گفت: 
با تاکید اســتاندار محترم و اقدامات همه جانبه 
در فرمانداری های جاســک و سیریک در نوبت 
های متعــددی به همراه دســتگاه های اجرایی 
مســتقر در شهرستان ســاماندهی خودروهای 

ســنگین و لودر و بولدوزر ها انجام شــده است. 
وی با تشکر از شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی جاســک و پلیس امنیت اقتصادی افزود: 
دوربین های پلاک خــوان در تمام جایگاه های 
عرضه سوخت روند سوخترسانی را ثبت و پایش 
می کند و در این راه مســولیت پذیری صاحبان 
 و مدیــران جایگاه هــای عرضه ســوخت قابل 

تقدیر است.
صادق آرام رئیس پخش فرآورده های نفتی ناحیه 
جاسک نیز در حاشــیه این بازدید گفت: با کلیه 
دستگاه های اجرایی اســتان همچنین مقامات 
قضایــی و پلیس امنیت در تعامــل و هماهنگی 
هستیم تا در هیچ نقطه ای از شهرستان و شرق 
استان اخلالی در روند سوخترسانی اتفاق نیافتد.

رئیس ناحیه جاســک افزود: مصرف کنندگان 
عمده و جز و صیادان و کشاورزان و صنایع و کسب 
و کارها با ارائه اســناد به متولیان خود براساس 

قانون و دســتورالعمل های موجود سوخت خود 
را دریافت می کنند و در این زمینه هیچ کمبود و 

تاخیری وجود ندارد.
وی در پایان با بیان اینکــه در اثر اقدامات انجام 
شده سوخت بدست مصرف کنندگان واقعی می 
رسد گفت: با ساماندهی عرضه سوخت به مصرف 
کنندگان واقعی علاوه بر کاهش میزان هدر رفت 
ســرمایه ملی اکنون روند رشــد مصرف نفتگاز 

)گازوئیل( کاهشی شده است.

 ایلام- نوریان با بیان اینکه تزریق برق این شــرکت به 
شبکه توزیع برق باعث کمک به جلوگیری از خاموشی 
های فصل تابستان در استان ایلام شده است، تصریح 
کرد: پالایشگاه گاز ایلام هر ساله به منظور جلوگیری از 
قطعی برق به شرکت توزیع برق استان و مدیریت شبکه 
برق کشور کمک می کند. مدیرعامل شرکت پالایش گاز 
ایلام از تزریق ۳۳ هزارو ۳5۷ مگاوات ساعت برق توسط 
نیروگاه این شــرکت در طول شش ماهه نخست سال 
جاری به شبکه برق سراسری خبر داد.روح اله نوریان 
افزود: نیروگاه این پالایشــگاه بعنوان بازویی توانا برای 

کمک به تامین برق کشور بوده و در فصل تابستان برای 
جلوگیری از خاموشی ها به شرکت مدیریت شبکه برق 
ایران کمک کرده است. وی با اشاره به اینکه نیروگاه این 
شرکت در طول نیمه نخست امســال ۹۲ هزارو ۳۲۸ 
مگاوات ساعت برق تولید نموده است، افزود: از این مقدار 
۳۳ هزارو ۳5۷ مگاوات ساعت تزریق به شبکه سراسری 
توزیع برق انجام شده است.  نوریان با بیان اینکه تزریق 
برق این شرکت به شــبکه توزیع برق باعث کمک به 
جلوگیری از خاموشــی های فصل تابستان در استان 
ایلام شده اســت، تصریح کرد: پالایشگاه گاز ایلام هر 

ساله به منظور جلوگیری از قطعی برق به شرکت توزیع 
برق استان و مدیریت شبکه برق کشور کمک می کند.

سید محســن موســوی: مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای مرکزی گفت: به منظور حفظ و صیانت 
از منابع آبی ســطحی و زیرزمینی استان موتور 
چاههای آب کشاورزی از ۲۰ آبانماه تا پایان سال 

جاری خاموش می شوند.
به گزارش روابط عمومی شــرکت آب منطقه ای 
مرکزی،مهندس حسین اسدی با اعلام این خبر 
افزود: باتوجه به شرایط موجود بر وضعیت منابع 
آبی سطحی و زیرزمینی در استان، برنامه ریزی 

لازم برای حفظ و صیانــت از منابع آبی به منظور 
امکان بهره برداری برای مصارف شــرب، صنعت 
و کشاورزی در دســتورکار شرکت آب منطقه ای 

استان قرار گرفته است.
مهندس اســدی ادامــه داد: به منظــور اینکه 
کشــاورزان به صورت بهینــه از منابع آب های 
ســطحی و زیرزمینی اســتفاده کنند مقرر شد 
در پاییز و زمســتان که کشــاورزان به آب برای 
کشاورزی نیازی ندارند بهره برداری از چاه های 
کشــاورزی همچنین اســتخرهای دو منظوره  
پرورش ماهی بعد از ۲۰ آبانماه ۱۴۰۳ تا پایان سال 

جاری متوقف شود.
وی گفت: هدف ما در برنامه ریزی این اســت که 
از این آب به نحو بهینه اســتفاده کنیم بنابراین 
از کشاورزان درخواست می شــود در این راستا 
همکاری کننــد و چاه هــای آب را از مدار خارج 

کنند.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مرکزی جاری 
شــدن آب در  رودخانه  های قره چای و قمرود ، 
رعایت مسائل زیست محیطی، تقویت سفره های 
آب زیرزمینی و ذخیره رواناب ها در پشت سدها را 

ازدیگر اهداف این طرح دانست.
مهندس اســدی با اشــاره به اینکه از ۱۰ هزار و 
۳۰۰ حلقه چاه در اســتان حدود ۷ هزار و ۱۱۲ 
حلقه آن چاه کشاورزی اســت که از طریق طرح 
مدیریت توأمان آب و برق رصد می شوند، افزود: 
با هماهنگی شــرکت توزیع نیروی برق و با توجه 
به اجرای طرح مدیریت توأمــان آب و برق از ۲۰ 

آبانماه چاههای کشاورزی خاموش خواهند شد.
وی در پایان  ضمن قدردانی از همراهی کشاورزان 
از تمامی بهره برداران و شــهروندان خواســت با 
تعامل و آگاهی و مصــرف بهینه در تمامی بخش 
ها  همچنان این شرکت را در بحث مدیریت منابع 

آبی یاری کنند.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شورای اسلامی شهر کرج : حمایت از رسانه ها در متمم بودجه دیده شود

در بازدید از جایگاه های عرضه سوخت مطرح شد: جاسک شریان سوخترسانی به شرق هرمزگان

پالایشگاه گاز ایلام بیش از ۳۳ هزار مگاوات ساعت برق به شبکه سراسری تزریق کرد

موتور چاههای آب کشاورزی استان مرکزی از 20 آبانماه تا پایان سال جاری خاموش می شوند

خبر

استان ها
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

داستان جذاب تاسيس يكي از بزرگ ترين دانشگاه هاي جهان
نقل شده خانمي با لباس كتان راه راه وشوهرش با كت وشلوار دست دوز و كهنه در 
شهر بوستن از قطار پايين آمدند و بدون هيچ قرار قبلي راهي دفتر رئيس دانشگاه 
هاروارد شدند. منشي با خودش فكر مي كرد اين زوج روستايي هيچ كاري در هاروارد 
ندارند و احتمالا اشتباهي وارد دانشگاه شده اند.  مرد به آرامي گفت: »مايل هستيم 
رئيس را ببينيم.« منشــي با بي حوصلگي گفت: »ايشان امروز گرفتارند.« خانم 
جواب داد: »ما منتظر خواهيم شد.«منشي ساعت ها آنها را ناديده گرفت و به اين 
اميد بود كه بالاخره دلسرد شوند و پي كارشان بروند اما اينطور نشد. منشي كه ديد 
زوج روستايي پي كارشان نمي روند، سرانجام تصميم گرفت براي ملاقات با رئيس 
از او اجازه بگيرد و رئيس نيز بالاجبار پذيرفت. رئيس با اوقات تلخي آهي كشيد و از 
دل رضايت نداشت كه با آنها ملاقات كند. به علاوه از اينكه اشخاصي با لباس كتان   
راه راه وكت وشلواري دست دوز و كهنه وارد دفترش شده اند خوشش نمي آمد. خانم 
به او گفت: ما پسري داشتيم كه يك سال در هاروارد درس خواند. او اينجا راضي بود 
اما حدود يك سال پيش در حادثه اي كشته شد. شوهرم و من دوست داريم بنايي 
به يادبود او در دانشگاه بنا كنيم. رئيس با ناراحتي گفت: خانم محترم ما نمي توانيم 
براي هركسي كه به هاروارد مي آيد و مي ميرد، بنايي برپا كنيم. خانم به سرعت 
توضيح داد: آه نه، نمي خواهيم مجسمه بسازيم. فكر كرديم بهتر باشد ساختماني 
به هاروارد بدهيم. رئيس لباس كتان راه راه و كت و شلوار دست دوز و كهنه آن دو را 

برانداز كرد و گفت: يك ساختمان!
مي دانيد هزينه يك ساختمان چقدر است؟ 

ارزش ساختمان هاي موجود در هاروارد 7 و نيم ميليون دلار است. خانم يك لحظه 
سكوت كرد. رئيس خشنود بود. شايد حالا مي توانست از شرشان خلاص شود. 

زن رو به شوهرش كرد و آرام گفت: آيا هزينه راه اندازي دانشگاه همين قدر است؟ 
پس چرا خودمان دانشگاه راه نيندازيم؟ شوهرش سر تكان داد. 

رئيس سردرگم بود. آقا و خانم ليلاند- استنفورد بلند شدند و راهي كاليفرنيا شدند، 
يعني جايي كه دانشگاهي ساختند كه تا ابد نام آنها را برخود دارد. دانشگاه استنفورد 

از بزرگ ترين دانشگاه هاي جهان، يادبود پسري كه هاروارد به او اهميت نداد.

تحليل و تجويز راهبردي
فارغ از واقعيت داشتن و صحت چنين روايتي، اينگونه اتفاقات مشابه پيرامون ما 

شكل مي گيرد ولي ما مي توانيم از اين داستان واقعي يا خيالي 3 نكته بياموزيم: 
1- توانمندي ها و قابليت هاي انسان زبان ندارند. بنابراين نهفته هستند. پس بهتر 
است كه هميشه فرض كنيم انساني با مجموعه اي از توانمندي هاي نهفته پيش روي 
ما نشسته است. دستكم اين است كه هيچ گاه به او بي احترامي نمي كنيم. شايد 
كارمند جوان و لاغراندامي كه هم اكنون پيش روي شــما نشسته است صاحب 

بهترين ايده كسب وكاري در چند سال اخير باشد.
2- در صورتي كه با شما برخورد نامناسبي شد و شما طرد شديد، اصلا به فكر انتقام 
نباشيد. بهترين روش انتقام گرفتن اين اســت كه كاري كه ديگران مي گويند و 
مي گفتند نمي توانيد انجام دهيد، به بهترين شكل ممكن انجام دهيد. انرژي خود 

را در جهت ساختن و نه تخريب و انتقام هدايت كنيد.
3- هميشه از خود بپرسيد با اين منابعي كه دارم بهترين كاري كه مي توانم انجام 
دهم، چيست؟ )منظور از منابع، دانش، پول، اعتبار، روابط، اطلاعات، زمين، نيروي 
انساني و... هر چيزي است كه مي تواند خلق ارزش كند( از خود بپرسيد اگر همين 
منابع در اختيار ديگري بود با اين منابع چه مي كرد؟ آنگاه دريچه اي از ايده هاي 

خلاقانه پيش روي شما گشوده خواهد شد. 
دكتر مجتبي لشكربلوكي
@Dr_Lashkarbolouki

استراتژيست

B2B 5 توصيه د    ر فروش
ادامه از شماره گذشته:

2- اين تصور كه شــما به جاي يك 
مصاحبه تجــاري د    ر حال تماس فروش 

هستيد    
عبارت تماس فروش د    يگــر جايگاه چند    اني 
د    ر فروش هاي موفق ســازماني نــد    ارد    . هيچ 
 كس فرصت شــنيد    ن صحبت هــاي تلفني 
يك فروشند    ه را ند    ارد     اما مصاحبه هاي تجاري 
متفاوت هســتند    . يك مصاحبه د    اراي هد    في 
مرتبط با كســب و كار اســت كه براي تمامي 
طرفين و شــركت كنند    گان روشــن اســت. 
واژه مصاحبه مستلزم كســب آماد    گي براي 
انجام آن است ، هم كســب آماد    گي از سمت 
مصاحبه كنند    ه و هم كسب آماد    گي از سمت 

مصاحبه شوند    ه.
3- ايــن تصور كه شــركت بد    ون 
شفافيت عملكرد     شما از تلاش هاي تان د    ر 

فروش سازماني حمايت خواهد     كرد    
اگر مي خواهيد     منابع مورد     نيازتان براي جذب 
مشتري را از جانب سازمان تان د    ريافت كنيد     
اقد    ام به گزارش د    هي منظم كنيد    ، به نحوي كه 
مشخص كند     توانسته ايد     منابع د    ر اختيارتان را 

تبد    يل به مشتري و سفارش كنيد    . 
4- ند    اشتن چشم اند    ازي روشن از 

الزامات فروش به مشتري
د    ر مراحل اوليه فرايند     فروش B2B د    ريابيد     
كه مشتري انتظار د    ارد     پس از سرمايه گذاري 
چه نتيجه اي را به د    ست آورد     و كد    ام چشم اند    از 

خود     را محقق كند    . 
5- فراموش كرد    ن اين نكته كه شما 

با مرد    م كار مي كنيد     نه شركت ها
مطمئنا سازمان ها با چالش هاي زياد    ي مواجه 
مي  شــوند     و براي رفع مســائل خود     به د    نبال 
راهكاري مي گرد    ند     اما اين كاركنان آن سازمان 
هستند     كه بايد     راهكارهاي مناسب را شناسايي 
و براي تهيــه آن اقد    ام كنند    . انســان ها د    اراي 
عواطف، علايق، سوگيري، عد    م تمايل، سليقه ها، 
نقاط كور، بي منطقي و صد    ها عامل غيرمنطقي 
د    يگري هســتند     كــه تصميم گيري شــان را 

تحت الشعاع قرار مي د    هد    .

اورژانس کسب و کار مهارت های مديريتی

ستار محمودي
تئوري بازي ها يكي از مهم تريــن ابزارهاي مديريت 
 استراتژيك اســت. بازي موقعيتي است كه حداقل
 دو بازيگر تصميماتي مي گيرند كه تصميم هر بازيگر 
بر بازي ديگري تاثيرگذار است. براي استفاده از تئوري 
بازي ها دو پيش فــرض مهم را بايد مدنظر داشــت: 
1- بازيگران اين بازي عقلاني رفتار مي كنند، بدين 
معنا كه به دنبال بيشــينه كردن سود خود هستند. 
2- هر بازيگر مي داند كه بازيگر مقابل به دنبال بيشينه 

كردن سود خود است. 
كار تيمی

پيچيدگي و حجم كارها در اغلب شركت ها به گونه اي 
است كه مديران مجبورند كاركنان خود را به صورت 

تيمي چينش كنند تا چند نفر از آنان همزمان روي 
يك پروژه متمركز شوند. براي ساده سازي مدل فرض 
مي كنيم يك تيم دونفره داريم كــه بايد يك پروژه 
مشترك را به انجام برســانند تا مديرشان يك پروژه 
جديد را در هيات مديره ارائه كنــد. اگر هر دو طرف 
روي پروژه كار كنند، پاداشــي معادل يك ميليون 
دريافت مي كنند. با اين شــرايط هر بازيگر دو اقدام 
مي تواند انجام دهد: 1. پروژه محول شــده از طرف 
مدير را انجام دهد، 2. تنبلي كند. البته در انتخاب دوم 
يك پيش فرض پنهان نيز وجود دارد: فرد به صورت 
خودخواهانه تصور مي كند كه همكارش پروژه را به 
پايان مي رساند و او ضمن تنبلي كردن يا انجام دادن 
كارهاي شــخصي از منافع انجام پروژه نيز بهره مند 

مي شود. اين پيش فرض نهفته باعث مي شود كه روح 
تنبلي و خودخواهي در افراد بيدار شــود و كاركنان 
وسوسه شوند كه روي تلاش بازيگر همكار بدون توجه 
به واكنش او به رفتار خود حساب كنند و تنبلي پيشه 
كنند. خودخواهي كه از صفات غالب انسان هاست، 
باعث مي شــود اغلب پروژه هاي تيمي دچار ميل به 
 تنبلي و كاهــش كارايي به انــدازه تنبل ترين عضو

 تيم شوند. 
شايد بپرسيد براي رهايي از اين معضل چه بايد كرد؟ 
جواب ساده و سريع: »مدير بايد به گونه اي شرايط بازي 
را تنظيم كند و مطلوبيت هاي طرفين را تغيير دهد 
كه نقطه تعادل بازي از تنبلي كردن طرفين به سمت 

مشاركت طرفين تغيير كند.«

تئوريتنــبلها

2كليد         شروع كسب وكار بد        ون پول
اجازه ند        هيد         ند        اشتن سرمايه شما را از شروع 
كرد        ن كسب وكار بازد        ارد        . با ما د        ر اين نوشتار 
همراه باشيد         تا 2 كليد         شروع كسب وكار بد        ون 
پول را بشناســيد        . اين گام ها را طي كنيد         تا 

همين امروز كسب وكارتان را آغاز كنيد        . 
»من مي خواهم يك كسب وكار را آغاز كنم اما 
هيچ پولي ند        ارم.« شروع كسب وكار بد        ون پول 
چيزي است كه هرزمان با كارآفرينان مشتاق كار مي كنم بارها و بارها اين جمله را 
از آنها مي شنوم. بسياري از آنها ايد        ه هاي خوبي د        ارند        ، اما تصور مي كنند         براي شروع 
به يك طرح كسب وكار طولاني و مقد        ار زياد        ي پول نقد         احتياج د        ارند        . واقعيت اين 
است كه اكثر كارآفرينان موفق با حد        اقل سرمايه و منابع كسب وكارشان را راه اند        ازي 
مي كنند        . اگر نسبت به كاري كه انجام مي د        هيد         خيلي اشتياق د        اريد        ، روش هاي 
زياد        ي براي به انجام رســاند        ن كارها وجود         د        ارد        . د        ر اد        امه 2 كليد         آمد        ه است كه 
كارآفرينان موفق براي ساختن شركت هاي پررونق و براي شروع كسب وكار بد        ون 

پول از آن استفاد        ه مي كنند        . 
۱. گروهي از مشاوران رايگان را به خد        مت بگيريد        

نيكل د        بوم مد        ت 11 سال به صورت حرفه اي د        ر ورزش سه گانه فعال بود        . او د        رباره 
پوشاك ورزشي زنان چيزهاي زياد        ي مي د        انست اما د        رباره صنعت پوشاك چيزي 
نمي د        انست. راهكار او يافتن گروهي از مشاوران بود        ، كساني كه بتوانند         چيزهاي 
لازم را به او بياموزند         و او را بــه رابطان د        يگر معرفي كنند        . نيكل توضيح مي د        هد        : 
»هنگامي كه شروع كرد        م 1۰ بار د        ر هفته د        يد        ارهايي به صرف قهوه د        اشتم. من 
فقط شروع كرد        م به صحبت با آد        م ها و جمع آوري اطلاعات.« نتيجه نهايي: نيكل 
منابع مورد         نيازش را پيد        ا كرد        ، شركتش را راه اند        ازي كرد         و تاكنون د        ر حوزه د        امن 
خانم هاي د        وند        ه بيش از 2۵ ميليون د        لار فروخته است. مشاوران او نقش عظيمي 

د        ر موفقيتش د        اشته اند        . 
2. يك سرمايه گذار مشتاق پيد        ا كنيد        

يكي از اهد        اف ساختن گروه مشاوران يافتن شركايي است كه بخواهند         د        ر شركت 
شما مشاركت كنند        . جف وستر يك مثال فوق العاد        ه است. جف مي خواست د        ر 
سيسترز واقع د        ر اورگن، يك آهنگري به سبك قد        يم بسازد        . او يك پيشكسوت 
ثروتمند         پيد        ا كرد         كه قبلا د        ر حرفه خود         يك مغازه آهنگري باز كرد        ه  بود        . اين فرد         
تكه اي زمين به جف د        اد         و سرمايه مغازه جد        يد         او را تامين كرد        . سپس جف به او سفته 

د        اد         تا به مرور زمان بتواند         پول او را بپرد        ازد        ، چيزي كه جف از عهد        ه آن بر مي آمد        . 
منبع : اينترپرينر 
ترجمه: بازد        ه

آگاهی

4 وظيفه مديريتي مهم در كسب وكارهاي اينترنتي
فضاي كاري كسب وكارهاي نوپا خيلي جالب و جذاب است. محيط 
يكپارچه، تخت ، بدون ديوار يا پارتيشن، ميز پينگ پنگ، فوتبال دستي، 
ايكس باكس، ساعات كار غيراداري و حتي پوشش غيررسمي. وقتي 
براي نخســتين بار وارد اين مجموعه ها مي شويد خيلي سخت است 
كه بفهميد چه كسی رئيس است، چه كسی توسعه دهنده و چه  كسي 
منشي، چرا كه برخلاف عرف شركتي و سازماني هيچ چيز سر جاي 
خودش نيســت. اين روش كار مزيت هاي زيادي دارد و معروف است 
كه گوگل و ساير غول هاي فناوري سنت شكن ترين شركت ها در اين 
زمينه اند، اگر تصاوير شركت هاي بزرگ را ببينيد، به خوبي اين ساختار 
را مي توانيد حس كنيد. نكته  مهمي كه نبايد فراموش شود، اين است 
كه اين قانون شكني چيدمان و ساختار دوستانه، دليل بر نبود سازوكار 
اصولي و تقسيم وظايف نيست. فرقي نمي كند كه تيم دوستانه مستقر 
در يك پاركينگ هستيد يا يك شركت رســمي يا كسب وكاري كه 

غيرحضوري و با دوركاري اداره مي شود. 
هنر يك كارآفرين يا مدير كسب وكار اينترنتي اجرايي كردن يك ايده، 
راه انداختن يك سايت و تشــكيل دادن يك تيم نيست. تمام موارد 
ذكر شده شرط لازم هستند، مهم ترين وظيفه يك كارآفرين همسو 
كردن مهارت هــا، توانايي ها و خصوصيات فــردي اعضای تيم براي 
توليد خدمات يا محصول نهايي اســت. اين تمركز و همسويي بدون 
تعيين شرح وظايف مشخص امكان پذير نيست. گاهي سازوكارهاي 
بهينه شده در يك شركت با قوانين خشك و ساعات كار كاملا رسمي، 
مقاومت زيادي در برابر تغييرات نشان مي دهد، گاهي هم دوستي و 
صميميت اعضای تيم به همراه آرزوهــاي بلندپروازانه تصور نياز به 
تعيين شرح وظايف را از بين مي برد. شــرح وظايف تعريف شده در 
اين مطلب مي تواند براساس افق، وسعت و استراتژي هر كسب وكار 
جزئيات متفاوتي داشته باشد اما در ضرورت وجود آن ترديدي نيست. 
اگر به تنهايي يك كسب وكار اينترنتي را ايجاد كرده و اداره مي كنيد، 
باز نيازمند اين تقســيم بندي وظايف و قرار گرفتن در نقش هاي آن 

حتي به طور موقت هســتيد. برخي از وظايف از قبل شناخته شده 
هستند، مثل امور اداري، مالي و منابع انساني. ما در 

اينجا به مواردي كه مستقيما در فرايند توسعه 
تاثيرگذارند، مي پردازيم، يعني شــرح 
وظايفي كه اگر براي آن برنامه مشخصي 
نداشته باشيد نه تنها جاي خيلي دوري 

نخواهيد رفت، بلكه ممكن است به 
عقب هم برگرديد. 

۱- مدير بازاريابي 
در تجارت كسي كه مشتري دارد 

تقريبا اصــل كار را در اختيار دارد. 
كسب وكار بدون مشــتري چيزي 

نيســت جز آرزوهاي تحقق نيافته، 
نخســتين و مهم ترين وظيفه بخش 
بازاريابي جذب و حفظ مشتري است. 
شــرح و اجراي اين وظيفه مهم بايد 
در اولويت كســب وكار شما قرار گيرد 

چون وظيفه آن پيدا كردن و حفظ اصل 
كار است. بسياري از متخصصان معتقدند 

فرايند بازاريابي بايد قبــل از ورود به بازار 

آغاز شود. شناسايي درســت كاربران، روش دسترسي و تبديل آنها 
به مشــتري، تحقيقات بازار، بازاريابي محتوا، بازاريابي رســانه هاي 
اجتماعي، بازاريابي پســت الكترونيك، مديريت تبليغات آنلاين و 
آفلاين و بازاريابي موتورهاي جستجو از مهم ترين وظايف اين مدير 
است. دانش بازاريابي قابل تعميم به انواع كسب وكارهاست اما كسي 
كه به عنوان يك مدير بازاريابي در اينترنت فعاليت مي كند بايد تجربه و 
اطلاعات دقيقي از وضعيت فروش كالا و خدمات در اينترنت، ابزارهاي 
تحليل و مديريت اطلاعات داشته باشد. متاسفانه گاهي بازاريابي با 
تبليغات اشتباه گرفته مي شود كه همين اشتباه باعث هدررفت هزينه 
و زمان براي تبليغاتي مي شود كه هيچ برنامه ريزي اصولي پشت آن 
نيســت. فعاليت مدير بازاريابي بايد در چارچوب برنامه اســتراتژي 
كسب وكار باشد و تبليغات تنها يكي از روش ها و ابزارهاي بازاريابي 
است. به نظر من دانش و توانايي بازاريابي است كه ايده و بستر خلق 
شــده را تبديل به يك تجارت مي كند، چرا كه اگر غير از اين بود هر 

وب سايت الان يك تجارت محسوب مي شد. 

2- مدير محصول
در هر كســب وكار اينترنتي يك يا تعدادي محصول و خدمات براي 
فروش وجود دارد. مدير محصول مســئول تك تك اين محصولات يا 
خدمات قابل فروش نيست، بلكه مســئول فرايند هاي شكل دهنده 
كل كسب وكار و نحوه تعامل كاربر با اين فرايندهاست. پس وقتي از 
محصول در يك كسب وكار اينترنتي صحبت مي كنيم منظور در درجه 
اول بستر اصلي فعاليت يعني ســايت، نرم افزار يا اپليكيشن موبايل 
است و در درجه دوم فرايندي است كه در درون هر يك از اين بخش ها 
براي فروش كالا يا خدمات انجام مي شود. وظيفه اصلي مدير محصول 
سنجش، ارزيابي و بهبود تعامل كاربران با فرايندهاي يك كسب وكار 
است. مثلا مشكلات كاربران يك فروشــگاه آنلاين هنگام مشاهده 
مشخصات كالا، سهولت سفارش و مواردي مثل اين است. پس مدير 

محصول كسي است كه محصول مورد نياز را در زمان مناسب براي بازار 
مناسب ارائه مي كند. اين محصول الزاما يك كالا يا خدمات نيست، بلكه 
ممكن است يك تغيير براساس نياز كاربران باشد، براي همين است 
كه وظايف مدير محصول و مدير تجربه كاربري هميشه در كنار هم و 
 تحت يك بخش در نظر گرفته مي شود، اگرچه تفاوت هايي با هم دارند.
 يك مدير محصول هميشه در مثلث بين بخش بازاريابي، پشتيباني 
كاربران و هيات مديره قرار دارد، برقراري تعادل و پاسخگويي به نيازهاي 
هر سه بخش كار ساده اي نيست اما از ضروريات هر كسب وكار است. 

3- مدير تحقيق و توسعه
فناوري به ســرعت تغيير مي كند. بنابراين مدل فروش و بازاريابي 
به تنهايي نمي تواند نقطه اتكای محكمي براي درآمد يك كسب وكار 
اينترنتي باشد. كســب وكارهاي متكي به بازاريابي تنها به نياز امروز 
بازار وابسته هستند اما كسب وكارهای متكي به تحقيق و توسعه بر 
نيازهاي آينده مشتري تمركز دارند. براي همين است كه اپل هميشه 
اپل است و گوگل هميشه گوگل. اصلي ترين وظيفه يك مدير تحقيق 
و توسعه يافتن فناوري ها و راهكارهاي خلاقانه براي توسعه كسب وكار 
قبل از قرار گرفتن در شــرايط ركود است. تحقيق و توسعه كه به آن 
Research and development يا به اصطلاح R&D هم گفته 
مي شود، مجموعه فعاليت هاي مشخصي است كه منجر به افزايش 
دانش كسب وكار مي شود. اگر مشخصا شرح وظايف اين بخش را در 
كارتان تعريف نكنيد، ناگهان متوجه خواهيد شد هر ايده و راهكاري 
كه نيازمند به آن هستيد قبلا توسط ده ها شركت يا كسب وكار اجرايي 
شده است. تحقيق و توسعه به شــما كمك مي كند همواره بتوانيد 
مزيت هاي رقابتي كسب وكارتان را تازه و به روز نگه داريد، گلوگاه هاي 
كسب وكارتان را شناسايي كنيد و پيوسته بهبود بخشيد. يك مدير 
تحقيق و توسعه از نظر فني بايد دانش اوليه وب را داشته باشد، مفاهيم 
اجرايي و نقاط ضعف و قوت هر بخــش را از نظر تجاري بداند، بتواند 
ايده هاي مطرح شده را اعتبارســنجي كند و در عين حال داراي 

روحيه آزاد، خلاق، ايده پرداز و نوگرا باشد. 

4- مدير پشتيباني 
نظامي ها ضرب المثلــي دارند كه مي گويد 
امــروز جنــگ در حقيقت جنــگ ميان 
سامانه هاي پشتيباني اســت. من اين را به 
كسب وكارهاي اينترنتي تعميم مي دهم و 
معتقدم امروزه رقابت بيشتر كسب وكارهاي 
همطراز بين پشتيباني آنها در جريان است تا 
خدمات و محصولات. هر كسب وكاري كه در 
جاي درست قرار گرفته باشد يا رقباي زيادي 
دارد يا به زودي پيدا خواهد كرد. پشــتيباني 
درســت و ارتبــاط صحيح مهم تريــن مزيت 
رقابتي اســت كه برنده ميدان را تعيين مي كند. 
كسب وكاري كه پشــتيباني ضعيفي داشته باشد 
همان تيم فوتبالي است كه بازيكن تمام كننده يعني 
زننده گل را ندارد. تعهد، مسئوليت پذيري، صبر و 
مهارت مذاكره از مهم ترين ويژگي هايي است كه 
بايد در انتخاب مدير پشتيباني جستجو كنيد. 
منبع: نت استاپ


